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ЗА УСТОЙЧИВО РАЗВИТИЕ НА БЪЛГАРСКИТЕ ГРАДОВЕ И РЕГИОНИ

Градският площад – място със специфичен дух и атмосфера

При всяко пътуване до 
непознат град човек първо 
отива на най-централното 
място там - градският пло-
щад, главната улица и тър-
говските площи, където 
най-пълно може да се усе-
тят специфичният градски 
дух и атмосфера. Зато-
ва при дизайна на такива 
важни обществени прос-
транства от голямо значе-

ние е комплексното изуча-
ване на взаимоотношени-
ята между човека и сре-
дата, която се разглежда 
в различни аспекти – кул-
турно-исторически, соци-
ални, емоционално-пси-
хологически, екологични 
и управленски. Оригинал-
ността, уникалността на 
мястото събужда въобра-
жението, пленява духа, за-

помня се, стимулира по-
ложителното отношение 
към средата, създава дъл-
боки емоционални връз-
ки с града, подпомага из-
граждането на неговия об-
раз, стил, характер и кул-
турна традиция, което се 
отразява стимулиращо на 
неговите граждани. Гра-
дът става любимо място за 
живот, за работа, за игра, 

за забавления, почивка… 
Така дизайнът на град-
ската среда по свой начин 
поддържа и икономиче-
ската виталност на града.

Пловдивският площад 
„Централен“ е на път да се 
превърне не само в най-
красивия и знаков в Бъл-
гария, но да стане и све-
товна туристическа забе-
лежителност. 125 проекта 

от 41 страни се включиха 
в международния архитек-
турен конкурс за неговото 
бъдещо съживяване и об-
новяване. На това ембле-
матично обществено прос-
транство се срещат пове-
чето значими периоди от 
миналото на града, но ре-
шение за безконфликтно-
то им съжителство досега 
не е намерено.  

Съвременните градски пространстваСъвременните градски пространства

OЩЕ В БРОЯ:

ПОДГОТВЯ СЕ
ТУРИСТИЧЕСКОТО  РАЙОНИРАНЕ
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ОБНОВЯВАТ ЧЕТИРИ
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ДЪРЖАВНА ПОЛИТИКА

ОП „Транспорт“
„Заложихме на при-

емствеността. За една го-
дина са разплатени бли-
зо 555 млн. лв. по ОП 
„Транспорт“, това са 
около 1/3 от всички пла-
щания по програмата.“ 
Това каза на пресконфе-
ренцията министърът 
на транспорта, инфор-
мационните технологии 
и съобщенията Данаил 
Папазов, като представи 
дейността на министер-
ството. 

Следващата (тази - 
бел. ред.) седмица ще 
бъде сключен договорът 
за рехабилитация на же-
лезопътна гара Бургас, 
съобщи министър Па-
пазов. Това е последният 
инвестиционен договор 
по програмата. Склю-
чени са 115 договора по 
ОПТ, договорен е цели-
ят наличен финансов 
ресурс. Сред основните 
цели на министерството 
през изминалата година 
бе налагането на по-бър-
зо темпо на работа, за да 
се изпълнят всички про-
екти в рамките на про-

грамния период. В тази 
връзка през последните 
седмици се проверяват 
всички големи инфра-
структурни обекти на 
място, за да не се допусне 
забавяне. Със собствени 
средства НКЖИ е изгра-
дила 50 км пътна инфра-
структура в общините, 
на чиито територии се 
строят нови жп линии.

Основните пробле-
ми, които са разреше-
ни през последната го-
дина, са получаването на 
втората нотификация за 
финансиране разшире-

нието на софийското ме-
тро, издаването на разре-
шение за строителство и 
реалното стартиране на 
жп обекта Септември - 
Пловдив, както и осигу-
ряване на постоянен ли-
ценз на НКЖИ за под-
държане на телекомуни-
кации – GSM-R, допълни 
заместник-министърът 
на транспорта, инфор-
мационните технологии 
и съобщенията Петър 
Киров.

Държавните дружества
По-сложно остава по-

ложението в железопът-
ния сектор, каза минис-
тър Папазов. Основни-
те предизвикателства са 
свързани с преговорите 
с кредиторите на „Хол-
динг БДЖ“ ЕАД и за-
вършването на участъ-
ците, които се ремонти-
рат със средства от ка-
питаловия трансфер на 
НКЖИ и проектите по 
ОП „Транспорт“.  „Въз-
становихме добрия ди-
алог с кредиторите на 
БДЖ и сме отправили 
конкретни предложения 
за изплащането на дъл-

говете. Някои от пред-
приетите мерки за стаби-
лизиране на железницата 
вече дават резултат“, до-
пълни министърът.  

Въведени са 216 нови 
електронни 
административни услу-
ги, от които могат да се 
възползват гражданите, 
бизнесът, централната и 
местната власт. Реализи-
рани са и 200 електронни 
вътрешно-администра-
тивни услуги и е създа-
дена свързаност на 32 ре-
гистъра в държавната ад-

министрация, отчете се 
и заместник-министърът 
на транспорта, инфор-
мационните технологии 
и съобщенията Георги 
Тодоров. За „Български 
пощи“ ЕАД заместник-
министър Тодоров посо-
чи, че към днешна дата 
дружеството няма прос-
рочени задължения.

Данаил Папазов, министър на транспорта: 

Заложихме на приемствеността

„По време на управле-
нието ми като министър 
на регионалното разви-
тие предприехме кон-
кретни мерки, за да спа-
сим страната и резулта-
тите вече са видими. До-
волна съм от работата на 
екипа на министерство-
то.“  

Това каза министърът 
на регионалното разви-
тие Десислава Терзиева 
на среща с медии, пред 
които екипът на регио-
налното министерство 
отчете работата на ве-
домството за последната 
една година.  

Предприетите от МРР 
мерки през последната 
година са насочени:

•към модернизиране 
на ВиК отрасъла и на тех-
ническата инфраструк-
тура  

•подобряване на път-
ната инфраструктура 
в по-малките населени 
места и намаляване на 
различията между реги-
оните, за да стимулираме 
тяхното развитие  

•подобряване качест-
вото на жизнената среда 
и на инфраструктурната 
свързаност.

•над 35% от второ-
класната и третокласна-
та пътна мрежа е в лошо 
състояние, затова ежегод-

но от държавния бюджет 
трябва целево да се отде-
лят между 70 и 150 млн. 

лв., обясни Терзиева.  
Продължихме поли-

тиката на предходните 

кабинети за изгражда-
не на магистрали и голе-
ми пътни обекти. Стро-
ят се обходът на Монтана 
и Габрово, виадуктите на 
„Хемус“ и „Тракия“. С ус-
корени темпове работим 
по обявяване на търгове-
те за изграждане и на два-
та пътни участъка от лот 
3 на АМ „Струма“, доба-
ви Терзиева.

•За първи път от 20 го-
дини започва да се инве-
стира в строителството и 
рехабилитацията на язо-
вири за питейни нужди. 
Още тази година може да 
започне доизграждане-
то на два язовира – „Луда 
Яна” край Панагюрище и 
„Пловдивци“ край Рудо-
зем. Приетата Стратегия 
за развитие и управле-
ние на водоснабдяването 
и канализацията в Бъл-
гария до 2023 г. „Малката 
водна програма“  подпо-
могна 300 хиляди души в 
30 населени места в стра-
ната в борбата с безводи-
ето с 20 млн. лв.

•„Спасихме проекта 
за енергийно обновява-
не на българските домо-
ве за близо 50 млн. лв. от 
ОПРР“, заяви Десислава 
Терзиева.

•Предотвратен беше 
рискът от загуба на 250 
млн. лв. от бюджета на 

ОПРР чрез включването 
на  Северната скоростна 
тангента в програмата

•Отстояваме в ЕК фи-
нансирането на 67 гра-
да от първо до четвър-
то ниво по ОП „Региони 
в растеж“ 2014 - 2020 г. 
съгласно Националната 
концепция за простран-
ствено развитие 2013 - 
2025 г.

•Въведена е и нова по-
литика и по отношение 
на плажовете по Черно-
морието, с която се уед-
наквяват режимите и 
плажовете могат да се от-
дават за по-дълъг период 
чрез концесия. Минис-
търът е утвърдила схе-
ми за обезпечаване с во-
дно-спасителна дейност 
на 13 неохраняеми мор-
ски плажа.

Десислава Терзиева, министър на регионалното развитие:

Предприехме конкретни мерки

Препоръки  
В края на отчета, министър Папазов очерта 
три важни задачи за изпълнение:
1. Ежедневен контрол на сроковете за изпъл-
нение на проектите по ОП „Транспорт“.
2. Завършване на преговорите с кредиторите 
на „Холдинг БДЖ“ ЕАД.
3. Въвеждане в експлоатация на всички обек-
ти, които се строят и ремонтират по жп инфра-
структурата, финансирани от ОПТ и държав-
ния бюджет, за да може железницата да ра-
боти ефективно и да генерира приходи.

В началото на юли министърът на транспорта, информаци-
онните технологии и съобщенията Данаил Папазов отчете 
със заместниците си едногодишната работа на министер-
ството

Миналата седмица ми-
нистърът на регионал-
ното развитие Десисла-
ва Терзиева отчете дей-
ността на екипа си

Другите 
акценти

• Възстановена е рабо-
тата на Съвета по де-
централизация на дър-
жавното управление 
към министъра на реги-
оналното развитие

• Рестарт на политика-
та за брегоукрепване

• Стартира изработ-
ването на Национал-
на програма за превен-
ция и ограничаване на 
свлачищата на тери-
торията на България, 
ерозията и абразията 
по дунавското и черно-
морското крайбрежие 
2015-2020 г.

От юни 2013 г. 
досега са изготвени

12 законопроекта

38 са приетите 
подзаконови акта. 
Тяхната цел е 
разрешаване 
на проблемите 
в сектора, 
подобряване на 
бизнес средата 
и намаляване на 
административната 
тежест.

За 1 година са 
завършени

1355 км пътища 

за над 871 млн. лв.  

Изпълняват се

900 км
за 1.4 млрд. лв.  

Рехабилитирани са

270 км II и III клас 
пътища

Ремонтират се 

още 120 км

По „Транзитни 
пътища V“ през 2014 
г. се рехабилитират

500 км

През 2013 са завършени 68 км магистрали 

През 2014 г.завърши строителството на 

25 км Кърджали - Подкова, стартира 

строителството на 42.4 км магистрали
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7 ОКТОМВРИ 2014  SOFIA EVENT CENTER
WWW.FORUMGRADAT BG.COM

Министерството на регионалното развитие 
инвестира в обучението на експертите във 
ВиК отрасъла
Асоциациите по ВиК са нов вид юридически лица, които се уч-
редяват по силата на Закона за водите и имат седалище и ад-
рес в областната администрация на съответната обособена 
територия. Те са правните субекти, които приемат решения за 
сключване на договор от името и за сметка на собственика на 
ВиК системите и съоръженията с ВиК оператора  за съответ-
ната обособена територия и контролират изпълнението на до-
говора.  Асоциациите изработват и приемат регионалните ге-
нерални планове за ВиК, краткосрочните, средносрочните и 
дългосрочните инвестиционните програми към тях и съгласу-
ват бизнес плановете на ВиК операторите.
Проект на Министерството на регионалното развитие, финан-
сиран със средства от програма „Околна среда 2007 - 2013 г.“, 
изгражда професионалните компетенции на представители 
на асоциациите по ВиК в България, като в рамките на 40 тема-
тични курса, обхващащи 8 специализирани теми, бяха обуче-
ни 100 експерта, които ще представляват областни и общин-
ски администрации. Обучението отделя специално внимание 
за запознаване със Стратегията за развитие и управление на 
водоснабдяването и канализацията за периода до 2023 г., на 
икономическите и финансови параметри на ВиК операторите 
и достигането и поддържането на нивата на предоставяните 
ВиК услуги чрез прилагането на съвременни практики за упра-
вление на ВиК активите, на ролята на асоциациите при форми-
рането на регионалните политики за ВиК.
Интерактивните обучителни методи включваха и активни дис-
кусии по теми.   Предстои изработването на информационни 

материали и наръчници, чрез които ще се улесни ежедневната 
работа на асоциациите по ВиК  комуникацията им с ВиК опера-
торите и потребителите на ВиК услуги.

35 участника в международното обучение по 
устойчиво строителство DGNB Consultants

Обучението се организира от BGBC на 25-27 юни в „Со-
фарма Бизнес Тауърс“. В него участваха 35 участника, 
сред които топ мениджъри и специалисти в ETEM, AGC, 
Аlukonigstahl, Velux-Denmark, Vetrotech-Saint-Gobain, Xella, 
Rehau, Dedal, Dobrev and Luytskanov law Firm, „Денкщат“, 
както и редица архитекти, инженери и студенти от По-
литехническия университет в Милано, Illinois Institute Of 
Technology, Chicago, USА, УАСГ, ВСУ и други.  
Арх. Доминик Чърч и арх. Даниела Меркенич –  лицензирани 
експерти от Германския съвет за устойчиво строителство, за-
познаха участниците със системата за оценка на устойчиви 
сгради DGNB,  критериите, които се включват в нея, и инстру-

ментите за оценка. Сред представените теми бяха:  оценка на 
жизнения цикъл (Life Cycle Assessment), оценка на разходите 
по време на жизнения цикъл (Life Cycle Cost),  устойчива архи-
тектура и други.  
След обучението и успешно издържан изпит участниците  ще 
придобият международно признатата квалификация DGNB. 
Консултантите ще могат да:
- извършват консултации в сферата на устойчивото строител-
ство и по отношение на  предимствата на устойчивите проекти  
- извършват консултации по всички етапи на сертификацион-
ния процес  
- правят разяснения за изискванията на сертификационната 
система DGNB, както и на единични компоненти от нея и др.
Официалните сертификати за DGNB консултанти ще бъдат 
връчени по време на четвъртата международна годишна кон-
ференция Sustainability Forum Sofia – Моre than Green, по време 
на официална церемония и коктейл. Събитието ще се проведе 
на 26 септември в хотел „Хилтън“, София.  
За допълнителна информация за системата DGNB и пред-
стоящите инициативи на BGBC: 
Български съвет за устойчиво развитие 
+359 2 964 13 20, office@bgbc.bg, www.bgbc.bg  

ETEM ROADSHOW 2014
Приклю-
чи и тазго-
дишното 
издание на 
традици-
онното ро-
удшоу на 
ЕТЕМ, кое-
то компа-
нията ор-
ганизира 
за своите 
клиенти и 
партньори в най-големите градове на страната. За първи път 
събитието бе подкрепено от фирмите „Дорма“ и „ДюПонт“, 
които на свой ред имаха възможността да представят новите 
си продукти на аудиторията.
ЕТЕМ роудшоу 2014 бе с нова визия и отбеляза изключителен 
успех в Пловдив, Благоевград, Русе, Плевен, Варна и Бургас.
Презентацията на ЕТЕМ бе водена от Тодор Фиданов - про-
дуктов мениджър архитектурни системи в компанията, който 
проследи изграждането на една сграда, акцентирайки върху 
новите решения, които предлага ЕТЕМ в областта на покриви-
те, фасадите, вратите, прозорците и интериора.
Част от представените решения на ЕТЕМ бяха:
Покривна система с ENF ламарина, даваща възможност за из-
пълнение на листове до 60 м и предлагаща както много до-
бра топлоизолация, така и шумоизолация с перфорация на въ-
трешната ламарина. ENF ламарината може да се използва и 
като фасаден материал и е с изключително добра антикорози-
онна защита и иновативно PVDF покритие, гарантиращо дъл-
готрайна добра визия на фасадата.  
Вентилируема фасадна система „VARIO ламела“ за окачване 
на специално разработената от ЕТЕМ алуминиева ламела с ви-
сочина от 200 мм. Вентилируемата фасада има ред предим-
ства като възможност за разнообразие на цветове на ламела-
та, кратки срокове за производство и доставка, липса на скрап 
и много други.
Новите плъзгащи системи Е36 и Е50, които се отличават със 
своя елегантен вид и са насочени както към изпълнение на 
нови проекти, така и за реновация на стари такива.
Акцент в презентацията на ЕТЕМ бяха новите допълнителни 
изолатори за отваряемите системи Е75 и Е45. Това иновативно 
решение няма аналог на българския пазар и представлява спе-
циален полиуретанов профил, който запълва термоизолацион-
ната камера на системните профили. Като резултат имаме по-
добрение на термоизолационните качества на системите с над 
50% от тези на досега използваните варианти. Това се дължи 
както на качеството на използвания материал, така и на специ-
ално разработения от ЕТЕМ дизайн, чрез който се постига най-
добрата термоизолация.
Не бяха пропуснати и решенията за входни врати ЕТЕМ 
Premium doors, добре работещото и завършено решение за 
PVC врати, както и изключително стабилната система Е75 за 
базфалцови врати, даваща възможност за изпълнение на вра-
ти с много големи размери.
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КОМПАНИИ

Кои са основните прио-
ритети на „Винербер-
гер“ в областта на ус-
тойчивото строител-
ство?  

- Нашите продукти и системи 
за устойчиво строителство са 
част от цялостна стратегия, 
която „Винербергер“ разви-
ва през последните години. 
Чрез устойчиви и иноватив-
ни системи, решения за ви-
соко строителство и инфра-
структурата ние поставяме 
по-високи изисквания към 
индустрията. Така сме сигур-
ни, че можем да предложим 
максимума. Концентрира-
ни сме върху непрекъснати 
подобрения, които не само 
да ни отведат към лидерски-
те позиции в бранша, но и 
да създадем добавена строй-
ност за нашите клиенти. Така 
изграждането на една сграда 
с продуктите ни не само ще 
допринесе за съществено по-
добрение на енергийната й 
ефективност, но и ще пред-
ложи на нейните обитатели 
по-висок жизнен стандарт.
За да постигне всичко това, 
„Винербергер“ си поставя 
ясни цели във всички етапи 
на устойчивото развитие.  

Какво място заема енер-

гийната ефективност 
във вашата корпоратив-
на стратегия?

- За нас разбирането за ус-
тойчиво развитие е интег-
риран процес. В този смисъл 
цялостната ни корпоратив-
на стратегия е подчинена на 
енергийната ефективност.  
Освен разработването на 
енергийноефективни проду-
кти част от този процес са и 
инвестицията в енергийно-
ефективно производство и 
инвестицията в хората и об-
ществото. В този ред на ми-
сли устойчивостта е функ-
ция на целия жизнен цикъл 
на продуктите ни: като се за-
почне от отпечатъка върху 
околната среда още при про-

изводството им и се премине 
през целия им експлоатацио-
нен живот, та чак до момента, 
в който те ще трябва да бъдат 
депонирани. За нас активни-
ят принос към опазването на 
околната среда в контекста 
на все по-често променящи-
те се климатични условия е 
основата, от която тръгваме 
при разработването на един 
иновационен продукт.  
Един от водещите иноваци-
онни продукти например е 
блокът Porotherm W.i, или 
т.нар. пълнена тухла - блок с 
керамична обвивка и топло-
изолационен материал отвъ-
тре.
Интегрираната минерал-
на вата със самия блок ели-

минира необходимостта от 
допълнителна изолация от 
външната страна на къща-
та и осигурява на обвивка-
та на сградата по-висока сте-
пен на енергийна ефектив-
ност. С тази тухла може да се 
изгради сграда с почти нуле-
во потребление на енергия, 
като например керамичната 
къща е 4 – концепция, разра-
ботена от „Винербергер“, ко-
ято бе реализирана успешно 
в Австрия и която предстои 
да бъде осъществена и в Бъл-
гария.  
И това не се ограничава само 
до керамичните блокове. В 
областта на тръбите и настил-
ките също предлагаме систе-
ми, съобразени с днешните 

предизвикателства, включи-
телно необходимостта от уп-
равление на водните ресур-
си или нарастващите измере-
ния на урбанизацията. 

Какви други инициативи 
предприема „Винербер-
гер“ за подобряване на 
енергийната ефектив-
ност?

- Понеже енергийната ефек-
тивност започва още от про-
изводството, „Винербер-
гер“ работи усилено и в тази 
посока. В производстве-
ния процес основната зада-
ча е да се намали консума-
цията на първична енергия 
и да се повиши ефикасност-
та на вложените ресурси. За 
последните 20 години успях-
ме съществено да редуцира-
ме консумацията на енер-
гия във всички свои произ-
водствени мощности и сме 
си поставили амбициозната 
цел да продължим да я реду-
цираме. За осъществяването 
на тези цели беше приет па-
кет от мерки, включващ по-
добрения във вентилацион-
ните системи на пещите и 
сушилните, внедряването на 
ВЕИ и др.

Интервюто взе
Николай ТОДОРОВ

Енергийната ефективност започва 
още с производството

Хаймо Шойх, главен изпълнителен директор на „Винербергер АГ“:

Роден през 1966 г., женен. Изучава право в Парижкия 
университет и Виенския университет. Едновременно за-
вършва Финанси и банково дело в Лондон и Бизнес ад-

министрация в Виенския икономически университет и Па-
рижкия университет. Кариерата му започва с юридическата 
фирма Шук, Харди и Бейкън в Милано и Лондон като специа-
лист по корпоративни финанси. През 1996 г. се присъединява 
към „Винербергер АГ“ като асистент на управителния съвет. 
През 1997 г. е прехвърлен в главното управление на дивизи-
ята за фасадни тухли Terca в Белгия, където през 1999 г. зае-
ма позицията изпълнителен директор. През Май 2001 г. става 
член на управителния съвет на „Винербергер АГ“, а през ав-
густ 2009 г. надзорният съвет на компанията го назначава на 
позицията главен изпълнителен директор.

В началото на юли група от 
15 доброволци – служители на 
„Винербергер“ от общо 11 дър-
жави, се включиха в изграж-
дането на следващата къща от 
социалния проект на „Хаби-
тат България“ в Костинброд. 
Групата работи на строителна-
та площадка два дни. Престо-
ят им в Костинброд се съчетава 
с полагането на доброволчески 
труд на строежа на фондация-
та с провеждането на междуна-
родно обучение по програмата 
Ready4Excellence на „Винербер-
гер“.

През изминалата година „Ха-
битат България“ започна стро-
ежа на 4 къщи в Костинброд, 
предназначени за четири се-
мейства с деца, които имат ни-
ски доходи.

„Винербергер“ и дъщерни-
те й дружества „Тондах“ и 
„Пайплайф“ подкрепиха про-
екта 
с предоставянето на керамични 
блокове Porotherm, керамични 
керемиди „Тондах“ и ВиК ин-
сталации на „Пайплайф“ за из-
граждането на тези къщи. Ос-

вен това групата на „Винербер-
гер“ осигури и финансова, и 
професионална подкрепа, като 
например обучение за зидар-
ските дейности при изгражда-
нето и доброволен труд от слу-
жителите на компанията.

С използването на енергий-
ноефективните строителни ма-
териали на „Винербергер“ се-
мействата, които ще се нанесат 
в къщите, могат да спестяват от 

комунални разходи всяка годи-
на. Едно от основните изисква-
ния към семействата бенефи-
циети е да взимат активно учас-
тие в изграждането на техните 
бъдещи домове.

Сътрудничеството ни с „Ха-
битат“ премина на по-високо 
еволюционно стъпало. Дока-
то през изминалите две годи-
ни можехме да говорим за даре-
ния под формата на строител-

ни материали, днес сме радост-
ни да допринесем и със своята 
експертиза, познания и работна 
сила. Групата, която е днес тук, 
се състои от хора с огромен по-
тенциал и лична ангажираност 
към проекта, каза Герхард Кох, 
мениджър „Корпоративно ус-
тойчиво развитие“ във „Винер-
бергер“.

През 2012 г. „Винербергер“, 
водещият доставчик на реше-
ния от керамични строител-
ни материали в световен ма-
щаб и международната фон-
дация „Подслон за човечест-
вото“ (Habitat for Humanity 
International) – световен лидер в 
решаването на въпроси за жи-
лищната бедност, подписаха 

тригодишно споразумение за 
партньорство с цел подпомага-
не на семейства от Румъния и 
България

“Резултатите и ентусиазмът, 
както и отдадеността на всички 
партньори, показват, че парт-
ньорството е взаимноизгодно 
и за двете страни. В трудните 
икономически времена работа 
като тази има голям потенци-

ал, за да допринесе за значител-
ното намаляване на бездомни-
те сред бедните по света. И ние 
не можем да го направим сами, 
а се нуждаем от партньори като 
„Винербергер”, каза Грег Фос-
тър, вицепрезидент на Habitat 
for Humanity за Европа, Близ-
кия изток и Африка.  

Първите две къщи в Кос-
тинброд, България, бяха за-
вършени и предоставени на се-
мействата през октомври 2013 
г. след националния жилищен 
форум, организиран от „Хаби-
тат България“ и групата „Ви-
нербергер“. На него се подчер-
та необходимостта от ефектив-
но сътрудничество между мест-
ната власт, бизнеса и нестопан-
ските организации за подсигу-
ряването на жилища за хора в 
неравностойно положение.  

Фондация „Подслон за чо-
вечеството“ и „Винербергер 
груп“
продължават да търсят начи-
ни за разширяване на сътруд-
ничеството си и осигуряване на 
повече подкрепа за семействата 
с ниски доходи по света.

„Винербергер“ и „Хабитат България“ посрещат група доброволци от цял 
свят в Костинброд
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Арх. Белин МОЛЛОВ

На първо място се 
изучават взаимоотно-
шенията между човека 
и средата, която се раз-
глежда в различни аспе-
кти - социални, истори-
ко-културни, емоцио-
нално-психологически, 
комуникативни, иконо-
мически, екологични и 
управленски. Обществе-
ните пространства фор-
мират ансамбли, всеки 
от които има свой ин-
дивидуален, характерен, 
знаково обособен и за-
помнящ се характер бла-
годарение на комплекс-
ното му осмисляне и ре-
ализиране. Елементите, 
които се използват за из-
граждане облика на град-
ските  обществени прос-
транства, са: малките ар-
хитектурни форми; ко-
муналното обзавеждане 
– места за сядане, за съ-
биране на отпадъци, то-
алетни, осветление, озе-
леняване; произведения-
та на монументално-де-
коративното изкуство; 
обектите на външната 
реклама и информация; 
знаците на градската ко-
муникация и адресация; 
елементите на празнич-

но оформление и др.

Основните принципи за 
проектиране на градски-
те пространства са:

•осъществяване на 
приемственост в подчер-
таване и изява на ценно-
стите на града, наследени 
в хода на неговото разви-
тие

•прилагане на ком-
плексност, ансамбловост 
и хармония в подбора на 
елементите и свързване-
то на пространствата в 
града

•съобразяване с прин-
ципа за мащабност и съ-
размерност на елементи-
те и пространствата

•респектиране на сти-
ловото единство и под-
държане на автентич-
ната характеристика на 
пространствата

•устойчивост и ефек-
тивност по отношение 
икономиката, функция-
та, технологията, мате-
риалите и др.

Дизайнът на градска-
та среда трябва да служи 
като единен интегриращ 
инструмент, чрез кой-
то се съгласуват в ансам-
бли различните общест-
вени пространства не-
зависимо от публични-

те или частни инициати-
ви за развитие на града, 
включително транспор-
та и инфраструктурата. 
Дизайнът трябва да от-
чита главното изисква-
не към средата – нався-
къде човек да се чувства 
добре ориентиран, спо-
коен, защитен; да се чув-
ства уютно. Дизайнът за 
града трябва да демон-
стрира, че създаваната 
среда е за хората, да пре-
дизвиква усещането и 
мисълта, че това място е 
комфортно за живота на 
хората и тяхната лично-
стна реализация. Дизай-
нът на средата трябва да 
е съобразен с основната 
характеристика на града 
и всяко обществено мяс-
то в него – било то с тър-
говския дух на приста-
нищните пазари и пло-
щади, било с удоволст-
вието за събиране на по-
чиващи по определени 
места на крайбрежието 
на реката или с деловия 
характер на администра-
тивния център… Всичко 
трябва да внушава чув-
ства, че градските мес-
та са проектирани за чо-
вешка употреба и удоб-
ство, че средата е проек-
тирана именно за хора-

та, за тяхното благопо-
лучие.

 
Устойчивост във време-
то, съчетаване на исто-
рическата приемстве-
ност и развитието
Този критерий означава 
да се проявява чувстви-
телност към вече застро-
ената среда и нейната 
историческа стойност, 
както и към наследени-
те природни дадености. 
Означава още да се сти-
мулира максималното 
използване на „зелени“ 
технологии за строител-
ство, за удовлетворяване 
на енергийни нужди и за 
прилаганите строител-
ни материали. Дизайнът 
трябва да стимулира пе-
шеходното движение, за 
сметка на индивидуал-
ния транспорт.

 
Разнообразие, различие, 
подчертаване на особе-
ностите на всеки кон-
кретен град

Оригиналността, уни-
калността на мястото 
събужда въображени-
ето, пленява  духа, за-
помня се, стимулира по-
ложителното отноше-
ние към средата, създа-
ва дълбоки емоционал-

ни връзки с града, под-
помага изграждането на 
неговия образ, стил, ха-
рактер и културна тра-
диция, което се отразява 
стимулиращо на негови-
те граждани. Градът ста-
ва любимо място за жи-
вот, за работа, за игра, за 
забавления, почивка… 
Така дизайнът на град-
ската среда по свой на-
чин поддържа и иконо-
мическата виталност на 
града.

 
Градските изкуства, 
свойствени за всяко 
конкретно пространство

Изкуството, предназ-
начено за обществените 
пространства, определя 
техния функционален, 
емоционален и смислов 
характер, то информира 
обитателите и гостите на 
града за тяхната взаимна 
обвързаност в изразява-
нето на една колективна-
та идентичност. Изразя-
ването на тази идентич-
ност е еманация на оно-
ва, което е уникалното за 
общността, трансфор-
мирайки ежедневието, 
гордостта и ценността от 
миналото в експресия на 
стремежа на общността 
към бъдещето.

Усещането за времето
Днес ние творим бъ-

дещето - осигуряваме 
онова, което един ден ще 
стане част от историята 
на града и което нашето 
или следващите поколе-
ния ще трябва да опаз-
ват. Развитието на гра-
да по този начин приема 
ролята на разказвач на 
историята. Нашата ис-
тория се вписва в образа 
на града, а ние искаме тя 
да бъде съвършена, ис-
тинска, ангажирана, из-
разителна, трайна и ин-
тересна.

 
Уникалният характер на 
пространството

Уникалният харак-
тер е една „колекция“ 
от всичко, което нами-
раме за ценно – морето, 
реката или езерото, пар-
ковете, близката плани-
на, специфичните и уни-
кални места, отделни за-
бележителни и емблема-
тични сгради, традиции, 
празници, фестивали и 

 
Автентичност на атмос-
ферата

Автентичността е ва-
жна, защото един град, 
съхранявайки себе си във 
времето, позволява да се 

Градските обществени пространства -
за хората и от хората
Публични места за гражданите

Съвременният град – трафик, самотен анонимен човек пред недостъпни институции...

Г
радските об-
щ е с т в е н и 
пространства 
са всички ви-
дове отворени 

пространства за общо 
ползване в съчета-
ние с облика на об-
кръжаващите ги сгра-
ди. Това са булеварди, 
улици, площади, пар-
кове, вътрешноквар-
тални пространства, 
пешеходни зони, зони 
за спорт и отдих, под-
земни пространства - 
подлези, метро, пред-
гарови площади и др. 
При дизайна на об-
ществените простран-
ства голямо значе-
ние има комплексно-
то изучаване на осо-
беностите на вече из-
градената и изграж-
дащата се среда. 
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 • Публичното прос-
транство – търсене на 
баланс между частните 
интереси и обществени-
те нужди; между социал-
ното приобщаване и со-
циалното изключване

• Промени в симво-
ликата на публичното 
пространство - развитие 
на градската специфика; 

нови места и акценти на 
паметта

• Място и идентич-
ност; водещи и алтерна-
тивни градски характе-
ристики

• Публичното прос-
транство като предпос-
тавка и ресурс за соци-
ална промяна.

Инструмент за про-

веждане на структурира-
на дискусия между пред-
ставители на заинтере-
суваните страни и граж-
даните е организиране-
то на „Обществен фо-
рум“, където граждани-
те имат възможност да 
обсъдят различни идеи 
и да предложат реше-
ния на градските власти 

и експертите за проек-
тиране и аранжиране на 
обществените простран-
ства съобразно с техните 
нужди и желания.

На национално и 
местно ниво властите 
следва да осигурят нор-
мативно и организаци-
онно възможността на 
гражданите да участват 

на ранен етап от процеса 
на вземане на решения 
за проектирането, фи-
нансирането, изгражда-
нето и рехабилитацията 
на обществените прос-
транства, съобразно сво-
ите нужди и желания.

На европейско ниво 
- регламентите за осъ-
ществяване на кохези-

онната политика следва 
да гарантират стриктно 
проследяване на целена-
соченото и ефективно 
използване на общест-
вените фондове в инте-
рес на гражданите в духа 
на Хартата на градове-
те, Хартата за човешките 
права и Хартата за мест-
ното самоуправление.

Основните тематични области, които характеризират съвременната дискусия,
за развитие на публичните пространства, са:

съхрани самия смисъл на 
съжителството на него-
вите граждани в единна 
общност. Чрез осигуря-
ването на днешния фи-
зически сюжет на гра-
да, кореспондиращ с ав-
тентичната му история, 
хората биха били много 
по-склонни да са верни, 
предани на своя град, да 
участват, като се асоции-
рат в живота на града.

 
Усещане за сигурност и 
защита

Създаването на безо-
пасни и защитени град-
ски пространства е труд-
на, но важна задача. Град-
ските пространства мо-
гат да бъдат пълни с от-
чужденост. За да привле-
кат хората, те трябва да 
предлагат усещане за си-
гурност, защото тя осво-
бождава хората при из-
бора на занимания. Една 
защитена търговска част 
например осигурява мяс-
то за много занимания. 

 
Връзките с околната 
среда и природата

Връзките с околност-
та са ценни, защото ак-
центират върху естест-
вените фактори и внасят 
природните елементи, 
като например слънце-
то и ветреца, облаците и 
дъжда, сянката и водата, 
дърветата и зеленината – 
вътре в градските места, 
в градската среда. Въз-
можността за потапяне в 
природната среда добавя 
пълнота и дава нужния 
преход на нашите пре-

живявания сред естест-
вени природни пейзажи 
в контраст с тези на ста-
тичната изкуствена за-
строена среда. Външна-
та среда предлага опции 
за възстановяване на усе-
щанията и жизнеността, 
особено на хора, които 
прекарват дълго в затво-
рени помещения. Това са 
връзки с паркове и зеле-
ни пояси, водни басей-
ни – реки, канали, езера, 
където хората могат да се 
радват на активен спорт, 
игри на открито или об-
ратно – на тишина и спо-
койствие сред природа-
та.

 
Съвременните публични 
пространства фокусират 
в себе си едновременно 
проблемите и културата 
на обществото

Често те се превръщат 
в сцена на социални кон-
фликти и стремеж към 
нов тип общуване. Те 
ярко отразяват сложните 
отношения между „ло-
калното и глобалното“. 
Въпреки че публични-
те пространства на гра-
да са огледало на настоя-
щето, в тях се проектира 
и неговото минало, дори 
тогава, когато то е безпо-
щадно унищожено. Пуб-
личното пространство е 
матрица на градската па-
мет, защото градът е жив 
организъм, свързващ 
живи хора с техните еже-
дневни нужди и мечти.

 
Проектирането на град-
ската среда трябва да 

служи като единен инте-
гриращ инструмент
чрез който се съгласуват 
в ансамбли различните 
обществени простран-
ства, включващи част-
ните инициативи за раз-
витие, транспорта и ин-
фраструктурата. Проек-
тът следва да отчита глав-
ното изискване към сре-
дата – навсякъде човек 
да се чувства добре ори-
ентиран, спокоен, защи-
тен; да се чувства уютно. 
Градските власти трябва 
да демонстрират, че съз-
даваната среда е за хора-
та, че това е комфортно 
място за човешки живот 
и личностна реализация. 
Тези, които вземат реше-
ние за изграждане и реха-
билитация на публични-
те пространства, използ-
ват обществени средства 
за разработване и осъ-
ществяване на проекти-
те. Ето защо те са длъж-
ни да се съобразят мак-
симално с реалните нуж-
ди и желания на гражда-
ните. Информираното 
гражданско участие на 
ранен етап от подготов-
ката на заданието за про-
ектиране на всяко пуб-
лично пространство е га-
ранция за неговата пъл-
ноценна роля в общест-
вения живот на жите-
лите на града. Осигуря-
ването на отчетност и 
ефективност в използва-
нето на публичните сред-
ства води до възвращае-
мост в позитивни изяви 
на гражданската актив-
ност. 

Може би това е по-евтино и по-желано от хората
Това е нещото, което властите, бизнесът и експертите обикновено предлагат, 
но дали гражданите мечтаят за подобна среда

Това не е обществено градско пространство, а място за неудобно придвижване 
на отчуждени помежду си хора

Това е улица, по която, освен да се придвижваш, можеш и да участваш в общест-
вен диалог и да изразиш своето мнение
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На 30 юни бяха обяве-
ни резултатите от меж-
дународния конкурс за 
централния площад на 
Пловдив. От обявява-
нето му на 14 април до 
края на 21 юни бяха по-
лучени 125 проекта от 
41 държави. Междуна-
родно жури избра и кла-
сира три проекта фина-
листи. На първо мяс-
то е класиран проектът 
на португалското архи-
тектурно бюро FORA. 
Второ място е присъ-
дено на SMARCK сту-
дио от Италия, а трето 
– на германски колек-
тив  Veit Eckelt, Sigmund 
Eckelt, Philipp Mecke, 

Ana Fillipovic. 
М е ж д у н а р о д н о -

то жури, което оценя-
ва проектите, бе в със-
тав: арх. Саша Бегович 
(Хърватска), арх. Асер 
Ортега (Холандия), арх. 
Елена Аргирова (Фран-
ция), арх. Илко Нико-
лов, председател на ОбС 
- Пловдив, арх. Неве-
на Узунова-Балчева, ди-
ректор на дирекция „Ус-
тройство на територи-
ята” на община Плов-
див, арх. Любо Геор-
гиев, директор на  Оne 
Architecture Week и Ми-
лена Металкова, препо-
давател в УАСГ, София. 
В оценяването се вклю-

чи и eкспертна коми-
сия от представители 
на Министерството на 
културата, Съюза на ар-
хитектите в България, 
Камарата на архите-
ктите в България, Фон-
дация „Пловдив 2019 , 
юристи.

Членовете на меж-
дународното жури арх. 
Илко Николов и арх. 
Любо Георгиев съобщи-
ха, че решението за по-
бедителя е взето в пълен 
консенсус. Проектите 
са били анонимни, като 
никой не е знаел кой ав-
тор стои зад съответния 
номер.

 
Критериите, по които 
журито оценява проек-
тите, са:

•ясно изразено от-
ношение към съвре-
менния и историческия 
контекст и тяхното вза-
имодействие

•успешно опазване, 
социализация и инте-
грация на недвижимото 
културно наследство

•икономическа целе-
съобразност на проекта

•иновативност, съо-
бразена със специфика-
та на мястото

•строително-техно-
логична изпълнимост

•съобразяване с кли-
матичните особености 
на Пловдив и пробле-
мите на конкретното 
място

•екологична устой-
чивост

• съобразяване с 
транспортно-комуни-
кационните особено-

сти на района около пл. 
„Централен”

•достъпност на сре-

дата за хора в неравнос-
тойно положение.

Проектът за площад 

„Централен” надхвърля 
рамките на един ман-
дат. Той е много важен 

Площад „Централен” – активно 
съвременно

Три проекта от Португалия, Италия и Германия са финалистите

Територията, предмет на конкурса, включва самия площад Централен, зоните с 
разкрити археологически останки от Форума на Филипопол, подлезите „Тримон-
циум”, „Археологически” и т.нар. “Подлез на Пощата”, както и археологическия 
обект „Раннохристиянска базилика на Филипопол” или т.нар. “Голяма базилика”

За мен е важно на исто-
рията на един град да не 
се гледа само като музе-
ен експонат, а да има сво-
ето значение в ежедневи-
ето на гражданите. Тоест 
обектите, попадащи в пе-
риметъра на конкурса, да 
са свързани и с функции, 
които са релевантни за съ-
временния човек. Антич-
ният театър в Пловдив 
е добър пример: той не е 
само място, което е част 
от туристическите оби-
колки, а бива използван и в 
днешно време. 

Как протече журирането? 
Получените 125 проекта 
първо бяха прегледани от 
техническа комисия за на-

личие на задължителната 
проектна документация. 
След това проектите бяха 
разгледани от експертна 

комисия от представите-
ли на САБ, КАБ и МК, които 
дадоха становища и пре-
поръки. На 28 и 29 юни се 
извърши оценяването на 
проектите от междуна-
родното жури. Първият 
ден се запознахме с всички 
125 проекта, като за все-
ки от тях е направен ко-
ментар за предимствата 
и препоръките на журито, 
които могат да се видят 
онлайн на страницата на 
конкурса. Направихме се-
лекция от 17 проекта, ко-
ито бяха разгледани под-

робно на втория ден. Те от 
своя страна бяха разделени 
на три групи: първата - ра-
бота с големи отвори към 
археологическото ниво; 
втората - леки структури 
по повърхността; трета-
та – използване на обеди-
няващи повърхности. 
Между членовете на жу-
рито имаше спорове, про-
тиворечия какво е добро 
и лошо в даден проект. Ва-
жно е да се отбележи, че 
никой не знаеше кой стои 
зад проектите, нито от 
коя държава. Решението 

за класирането на трима-
та финалисти беше взе-
то напълно единодушно 
от цялото жури. Решихме 
да връчим и специални от-
личия на три проекта за-
ради предложената ясна и 
много добре комуникирана 
идея, смелост в простран-
ственото мислене, високо 
качество на идеята, макар 
и трудна за реализация. 
Всички проекти са идей-
ни и всички технически де-
тайли ще бъдат предмет 
на следващи фази на проек-
тиране.

Арх. Любо Георгиев, директор на Оne Architecture Week и член на журито:

Решението за класирането на тримата финалисти беше взето напълно 
единодушно от цялото жури

П
ловдивският площад „Централен” съ-
бра огромен брой идеи за своето бъде-
що съживяване и обновяване. На това 
емблематично обществено място се за-
сичат повечето значими периоди от ми-

налото на града, но решение за безконфликтно-
то им съжителство досега не е намерено. Целта 
на стартиралия през април международен архи-
тектурен конкурс е не просто реновация на пло-
щада, а създаване на стратегия как всички исто-
рически и архитектурни пластове да се обединят 
в едно активно функциониращо, привлекателно 
и категорично съвременно пространство. Амби-
цията на инициаторите – община Пловдив и Оne 
Architecture Week, е да намерят най-доброто про-
ектно решение в пряка архитектурна конкурен-
ция.
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СЪВРЕМЕННИТЕ ГРАДСКИ ПРОСТРАНСТВА  ТЕМА

функциониращо и привлекателно
пространство
за обновяване на пловдивския център

На финала сме на един кон-
курс, който нямаше про-
тивници. Това е изключи-
телно радостно събитие 
за Пловдив, което показ-
ва, че се върви по правил-
ния и консенсусен път, в 
който да се включи и об-
ществеността. 
Площад „Централен“ е 
фокусна тема от първия 
ден на този мандат на уп-
равление. Разкопките на 
Форума, обновяването на 
Цар-Симеоновата гради-
на, предстоящият етап 
от завършването на Оде-
она са стъпки към мащаб-
ната модерна визия на 
градския център.
Този международен кон-
курс е огромен успех за 
Пловдив и поставя града 
ни на световната архите-
ктурна карта. Ние искаме 
да създадем един много 
добър и успешен модел за 
градско развитие. Искаме 
да покажем, че единстве-
но когато нещата се случ-
ват по прозрачен начин, 
е гарантиран добър об-
ществен прием и консен-
сус по въпроси, които ка-
саят всички граждани на 
Пловдив и бъдещето на 
града ни.
Трите проекта финалисти 
са изключително интерес-
ни, съдържат много до-
бри новаторски идеи, кои-
то могат да бъдат полз-
вани. Проектът, класиран 
на първо място, е наисти-

на най-мащабният и ако се 
реализира, град Пловдив 
ще стане топ туристи-
ческа дестинация. Но ця-
лостното разкриване на 
археологията ще изисква 
минимум 10 години. 
На гражданите на Плов-
див се пада тежката за-
дача да каже кой от три-
те проекта да бъде реали-
зиран, като трябва мно-
го добре да се претеглят 
плюсовете и минусите. 
Имаме три концептуално 
различни проекта.
Сградата на пощата, за-
емаща централно място 
в площадното простран-
ство, в следващите годи-
ни трябва да се превърне 
в един голям музей, който 
да приюти част от експо-
зициите на Археологиче-
ския и Историческия му-
зей, с модерни галерийни 
пространства. Преди ня-
колко години започнахме 
преговори за прехвърляне 
на държавния дял в сграда-
та (под 40%, в активите 
на „Български пощи” ЕАД) 
и още през есента смя-
таме ще подновим това 
наше искане с новото пра-
вителство. За останала-
та част от сградата - ще 
вървим към преговори с 
частния собственик за из-
купуване на неговия дял. 
Общината не бива да до-
пусне сградата да се пре-
върне в нещо друго освен 
културно средище. 

Иван Тотев, кмет на Пловдив:

Искаме да създадем 
един много добър и ус-
пешен модел за град-
ско развитие

за Пловдив, тъй като 
ще е знаков в следващи-
те 40-50 години и ще е 
емблемата на модерния 
град, коментира кме-
тът Иван Тотев. Идеята 
е площад „Централен“ 
да се превърне не само в 
най-красивия и знаков 
в България, но да стане 
и световна туристиче-
ска забележителност.

За проекта победи-
тел арх. Любо Георги-
ев от името на жури-
то обясни: „За нас това 
предложение е изклю-
чително ясно, то създа-
ва добре разделени ясни 
функционални зони. 
Съдържа много добър 
потенциал за социали-
зация на археологията 
и възможност за съжи-
телство на два площа-
да – съвременен и анти-
чен. Прави добри връз-
ки със съществуваща-
та градска тъкан, връ-
ща идеята за продълже-
ние на главната улица 
в посока юг, много до-
бър баланс между ново 
и старо, съдържа много 
на брой добре издържа-
ни проектантски реше-
ния.“

Проектът на италиан-
ското студио SMARCK 
предвижда на площада 
да  има квадратна кон-
струкция на второ ниво 
– тип пасарелка, от коя-
то могат да се разглеж-
дат разкопките. Кла-
сираният трети идеен 
проект на германско-
то студио залага на ви-

соки колони за осветя-
ване, които са разполо-
жени на изток, на юг и 
на запад – зад Западни-
те пропилеи.

Следва обществено 
обсъждане и гласуване 
на трите проекта фи-
налисти. До средата на 
юли Експертният съ-
вет на община Пловдив 
ще избере кой от трите 
проекта да бъде реали-
зиран. Класирането на 
журито и резултатите 
от общественото гласу-
ване са препоръчител-
ни, но не и задължител-
ни за ЕСУТ.

Предстои на главна-
та пешеходна улица да 
бъде подредена изложба 
с отличените проекти, 
които всеки гражданин 
да може да види, съоб-
щи кметът инж. Иван 
Тотев. 

Светла ДОБРЕВА

Проблемът на площад „Централен” е проблем на повечето подобни централни пространства в градовете: те 
са големи, празни и хората не се чувстват уютно там. Специфично при пловдивския център е наслагването на 
различни исторически пластове, които досега не са успели да комуникират добре помежду си

Един от проблемите за решаване е как да се преодолее разсичането на центъра 
от комуникационния пробив на ул. „Гладстон“

Площад „Тянанмън“, 
Пекин

Площад „Сокало“, 
Мексико

Площад „Сан Марко“, 
Венеция

Червеният площад, 
Москва

„Плаза де Майо“, 
Буенос Айрес

„Плаза Майор“, 
Мадрид

Площад „Св. Петър“, 
Ватикана

Площад „Централен“, 
Пловдив

Големият площад, 
Брюксел
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ТЕМА СЪВРЕМЕННИТЕ ГРАДСКИ ПРОСТРАНСТВА

Арх. Николов, в качест-
вото ви и на председа-
тел на САБ - Пловдив, 
и като участник в мно-
жество архитектурни 
конкурси как ще комен-
тирате големия инте-
рес към конкурса за пло-
щад „Централен”?

- Наистина от много годи-
ни насам това е първият ар-
хитектурен конкурс с тако-
ва сериозно международно 
участие. Причините са ве-
роятно комплицирани. От 
една страна, е много прес-
тижно за всеки архитект 
в биографията си да има 
участие в подобен конкурс. 
Все пак не се правят често 
конкурси за централен пло-
щад на голям град, който е 
и с хилядолетна история. От 
друга страна, община Плов-
див положи големи уси-
лия в партньорство с One 
Architecture Week и WhatA 
за реализиране на един про-
зрачен конкурс. 
САБ - Пловдив, също свър-
ши много полезна рабо-
та с подготовката на изхо-
дяща информация и насо-
ки за проектиране, както и 
с организиране на първия 
обществен форум през сеп-
тември миналата година. На 
тази база WhatA подготви 
финалното планово задание 
на конкурса, което мина 
през съгласуване с НИНКН.  
Държа да подчертая, че кон-
курсът е напълно анонимен 
и принципен.
 

Каква е оценката ви за 
представените 125 про-
екта? 

- Огромното разнообразие 

от проектни идеи и твор-
чески виждания безспорно 
направи избора труден, не-
зависимо че критериите за 
оценка бяха много ясни и 
конкретни. Всички проек-
ти са на едно много високо 
ниво, което показва, че бъл-
гарските архитекти не от-
стъпват по професионали-
зъм на своите колеги от цял 
свят. Тъй като конкурсът 
беше анонимен, аз бях мно-
го изненадан от резултати-
те. Искрено се надявах сред 
финалистите да има и бъл-
гарски участник. 

Трудно ли взехте реше-
ние кои да са тримата 
финалисти?

- Наистина двата дни за жу-
риране не бяха достатъчни, 
но бяхме подпомогнати от 
техническа и експертна ко-
мисия (арх. В. Куртев - КАБ, 
арх. Х. Салджиева-САБ, арх. 
Стефанова-МК). Разбира 
се, имахме сериозни споро-
ве, но в крайна сметка из-
брахме тримата финалисти 
с консенсус.
Класираният на първо мяс-
то проект на португалско-
то студио FORA - Fagulha, 
Oliveira, Ruivo Arquitectos, е 
тотално обобщаващ, кате-
горичен, даващ ясно и ед-
нозначно  решение. Класи-
раният на второ място про-
ект на SMARCK studio от 
Италия е консенсусен, чет-
лив и лесно изпълним.
Проектът на германския 
екип Veit Eckelt, Sigmund 
Eckelt, Philipp Mecke, Ana 
Fillipovic, класиран на тре-
то място, е интелигентно-
концептуален и изисква по-

задълбочен прочит, но дава 
вариантност на реализаци-
ята. 
И в трите идейни проекта 
намесата в археологията е 
твърде символична – мар-
кират я и я запазват, но без 
конкретни решения за ней-
ното експониране и соци-
ализиране. Класираният на 
първо място за нас е един 
мегапроект, който пред-
вижда пълно разкриване на 
археологията и създаване на 

подземен музей на Филипо-
пол, каквато идея има зало-
жена в общия устройствен 
план на Пловдив. 
 

Имаше ли и по-екстра-
вагантни идеи?

- Почти във всеки един от 
проектите имаше по някак-
ва закачка, интересна ди-
зайнерска, функционал-
на или градоустройстве-
на хрумка. Например в два  
проекта се предвижда трам-

вай, има предложения за ог-
ромен обелиск, диспечер-
ска кула, часовникова кула, 
подобия на платна на лод-
ка, чипровски килим и пр. 
В няколко проекта площад-
ната топография пресъзда-
ва хълмист релеф. Има ори-
гинални идеи за префасади-
ране на сградата на Поща-
та, но тъй като тя е смесе-
на собственост (държавна и 
частна), не беше задължите-
лен елемент от заданието.  
За разлика от предходни 
конкурси, които са праве-
ни за площад „Централен”, 
в настоящия няма проект, 
който да не запазва изця-
ло археологията. Безспорно 
конкурсът е много полезен 
и ще подпомогне общината 
с идеи и при други бъдещи 
инициативи.
 

Оттук нататък какви 
са следващите стъпки?

- Ролята на журито беше 
да отличи най-добрите три 
проекта, които в най-пъл-
на степен отговарят на из-
искванията на заданието. 
Класирането не е задължи-
телно за общината. Победи-
телят ще бъде избран след 
обществени обсъждания 
от експертния съвет по ус-
тройство на територията, 
който ще трябва да опреде-
ли параметри, етапност на 
една следваща фаза на про-
ектиране. Неминуемо дис-
кусионен ще е въпросът с 
проектантския хонорар, не 
знаем какви са очакванията 
на колегите от Португалия, 
Италия и Германия. 

Интервюто взе 
Светла ДОБРЕВА

Арх. Илко Николов, председател на ОбС - Пловдив, и член на международното жури:

Искрено се надявах сред финалистите да 
има и български участник

Конкурсът за Площад 
„Централен” в Пловдив 
предизвика голям инте-
рес и събра забележите-
лен брой проекти. Как 
оценявате провеждане-
то му?

- За нас конкурсът е успех. 
Популярен, анонимен, с про-
зрачна процедура по преда-
ване и оценяване на проекти-
те. И най-важното, стана на-
истина международен.
 

С какво той беше разли-
чен и каква е формулата 
на успеха?

- Първо, чест прави на общи-
на Пловдив, че не се нагърби 

сама да организира този кон-
курс, а нае външен органи-
затор в наше лице. Стремях-
ме се целият процес по орга-
низирането на конкурса да 
бъде максимално прозрачен 
и да говорим на участниците 
на разбираем език, а не с ин-
ституционално-бюрократи-
чен жаргон (какъвто се очак-
ва от подобна институция). 
Направихме модерен сайт, 
написахме лесно за ползване 
задание, ангажирахме хора-
та в социалните мрежи, реа-
гирахме навреме, ако имаше 
въпроси, и най-важното, раз-
гласихме конкурса в над 40 
архитектурни сайта по све-

та. Всички тези неща доведо-
ха до големия брой (чуждес-
транни) участници.
 

Какви бяха основните 
трудности, с които се 
сблъскахте при организа-
цията на конкурса?

- Липсата на информация 
(изходни данни) и бюрокра-
цията. Трудно се работи с ин-
ституции (общински, ми-
нистерства, експертни орга-
низации) - за одобрение на 
заданието чакахме прекалено 
дълго, за да мине през всички 
иглени уши на системата.
 

Използвахте ли успешен 

модел от други държа-
ви? Бихте ли направили 
сравнение между наши-
те архитектурни кон-
курси и тези по света? 
Движим ли се в положи-
телна посока?

- Имахме предвид всички 
международни конкурси, ко-
ито са ни накарали да участ-
ваме в тях или поне да ги за-
бележим по някакъв начин.
Все още е рано за сравнение и 
оценка дали българските ар-
хитектурни конкурси се дви-
жат в добра посока. През но-
вата история на България 
(след 1989 г.) имаше само 
три наистина международ-

ни конкурса, които успяха да 
съберат голям брой участни-
ци (над 100), да са добре по-
пуляризирани и със задание,  
разбираемо и за хора извън 
страната: метростанция 20 на 
Столичната община, Collider 
Activity Centre на Walltopia и 
площад „Централен“ - Плов-
див. 
 

Силна ли беше конкурен-
цията? Какви са впечат-
ленията ви от участни-
ците?

- Смятаме, че конкуренцията 
беше на ниво. Много ни ха-
реса разнообразието на пода-
дените проекти.

Архитектите от WhAT Association, автори на документацията и уебсайта на конкурса за площад 
„Централен“ в Пловдив:

Разгласихме конкурса в над 40 архитектурни сайта по света

Класираният на първо място проект е то-
тално обобщаващ, категоричен, даващ 

ясно и еднозначно  решение. Вторият про-
ект е консенсусен, четлив и лесно изпълним, а 
третият е интелигентно-концептуален и изис-
ква по-задълбочен прочит, но дава вариант-
ност на реализацията. 
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СЪВРЕМЕННИТЕ ГРАДСКИ ПРОСТРАНСТВА  ТЕМА

Г-н Стоянов, как се впис-
ва конкурсът за площад 
„Централен” в подготов-
ката на успешна канди-
датура на Пловдив за ев-
ропейска столица на кул-
турата през 2019 г.?

- От дълги години общин-
ската администрация тър-
си решения как централният 
площад да се превърне в из-
ключително значимо за град-
ския живот място в сърцето 
на Пловдив. От една страна, 
стои въпросът за функция-
та на това пространство, коя-
то в момента е по-скоро тран-
зитна, на моменти търговска, 
с единствен акцент срещи-
те, които пловдивчани тради-
ционно уговарят при сграда-
та на пощата. От друга стра-
на, как да изявим богатото 
културно-историческо на-
следство от Филипопол. Със 
сигурност има начини това 
пространство да бъде обжи-
вяно много по-добре, откол-
кото е сега.
Тръгнахме по най-дългия 
път, но най-широко отворе-
ния към хората - близо годи-
на изготвяне и обсъждане на 
планово техническо задание 
и обявяване на международен 
архитектурен конкурс със съ-
ответното му популяризира-
не. И резултатът вече е нали-
це - 125 проекта от 41 страни. 
За наша радост международ-
ното жури избра три много 
интересни и любопитни про-
екта, с много добри решения 
за интегриране на културно-
историческото наследство със 
съвременния живот. Тепър-
ва трябва да се преценява до 
каква степен и по какъв на-
чин да се реализират предло-

жените идеи. 
Една от важните цели на 
конкурса е да популяризи-
ра Пловдив като марка в на-
ционален и световен мащаб, 
като град, в който общество-
то е отворено към нови идеи 
за оползотворяване на цен-
ния културен ресурс. От глед-
на точна на кандидатурата на 
Пловдив за европейска сто-
лица на културата 2019 кон-
курсът е много навременен, 
защото показва нашата воля 
за положителни промени в 
градската среда чрез прозрач-
ни открити конкурси. Неза-
висимо дали спечелим или не 
състезанието за културна сто-
лица, площадът тепърва ще 
носи добавена културна стой-
ност на града ни. 
 

Искате да кажете, че об-
новяването на площада е 
част от по-голямата цел 
- валоризиране на наслед-
ството?

- Паметта за миналото и град-
ският културен пейзаж раз-
криват неповторимостта на 
културно-историческото на-
следство, но същевременно и 
възможностите за неговото 
валоризиране. С довършва-
нето на ремонта на Цар-Си-
меоновата градина, на рестав-
рацията на Одеона, с предсто-
ящата реновация на бившия 
Партиен дом и проекта за об-
новяване на площад „Цен-
трален” се опитваме цялата 
централна зона да се превър-
не в начало на туристически 
маршрути към Римския ста-
дион, стария град и Антич-
ния театър. 
Самият процес по подготовка 
на кандидатурата на Пловдив 

ни даде възможност за  раз-
витие на устойчиви култур-
ни проекти. Добър пример 
е превръщането на Капана в 
първия български арт квар-
тал за креативни индустрии, 
културни празници и фести-
вали. 
 

Кои други културно-ис-
торически обекти под-
лежат на реставрация и 
експониране в Пловдив?

- Двата значими археологи-
чески обекта от национално 
значение, които ще са прио-
ритетни за община Пловдив 
в следващите години, са ар-
хеологическия комплекс „Не-
бет тепе“ и Голямата късно-
антична базилика. Надяваме 
се те да се превърнат в турис-
тически атракции на светов-
но ниво. 
За Голямата базилика имаме 
решение на общински съвет, 
с което официално да вне-
сем иск до МК за безвъзмезд-
но прехвърляне за управле-
ние от община Пловдив. След 

това ще предприемем стъпки 
по изготвяне на проект и тър-
сене на финансиране за реа-
лизацията. За Небет тепе кан-
дидатстваме за грантово фи-
нансиране по т.нар Норвежка 
програма. Уверени сме, че ре-
витализацията на Небет тепе 
ще даде втори живот на ста-
рия град, ще увеличи турис-
тическия поток и ще го на-
прави едно живо място, пъл-
но с дух и култура. В стария 
град тече усилена работа как-
то по ремонт на стари къщи, 
така и по подмяна на инфра-
структура, настилки и освет-
ление.
 

Какви най-общо цели си 
поставя подготвената 
Стратегия за развитие 
на културата в Пловдив 
в периода 2014 - 2020 г.?

- В Пловдив се мисли в дълго-
срочен план за културни по-
литики. На финала е изгот-
вянето на Стратегия за раз-
витие на културата в Пловдив 
в периода 2014 - 2024 г., коя-

то е важна част от подготов-
ката на кандидатурата ни за 
европейска столица на кул-
турата. Документът се раз-
работва повече от година и 
половина от консултантски 
екип на KULTUREXPERTEN/
ACULTOS - проф. д-р Оли-
вър Шейт и д-р Патрик Фьол, 
с участието на представители 
от различни сфери на култу-
рата в Пловдив на базата на 
серия от обществени обсъж-
дания и експертни разработ-
ки. 
Сред основните цели на стра-
тегията са:
•Утвърждаване и популяри-
зиране на бранда “Пловдив” 
и образа на града като дина-
мичен център на културни-
те и творчески индустрии и 
културния туризъм на наци-
онално и международно рав-
нище
•Осигуряване на устойчи-
вост на културната полити-
ка чрез нарастващо финанси-
ране на културния календар 
от общия бюджет на община 
Пловдив от 4.2% през 2014 г. 
до 6.3% през 2020 г.
•Развиване и разширяване 
на съществуващата културна 
инфраструктура
•Разширяване на полето на 
културна изява в градските 
пространства и периферни-
те зони.
До месец стратегията пред-
стои да бъде внесена за одо-
брение в ОбС. След утвър-
ждаването й ще бъдат пред-
приети по-нататъшни стъп-
ки за изработването на план 
за действие по неговото из-
пълнение.

Интервюто взе
Светла ДОБРЕВА

Стефан Стоянов, зам.-кмет „Култура, образование, туризъм, иновации, развитие и европейски политики” в община Пловдив:

В Пловдив се мисли в дългосрочен план 
за културни политики

 

Сред класираните на 
първите три места няма 
български представител. 

Каква според вас е причи-
ната?

- Българските архитекти не 

участваха в конкурса. 23 про-
екта от 125 е малко. Обяс-
няваме си го с почти фатал-

но изгубеното доверие в кон-
курсното начало. След бума 
на конкурси в София през 

последните години, нито 
един от тях осъществен, ар-
хитектите не вярват, че е въз-
можно проект да се реализи-
ра след конкурс. А общин-
ските конкурси по подразби-
ране се смятат за предвари-
телно решени и формални. 
Надяваме се община Плов-
див да опровергае това мне-
ние. И се надяваме, че об-
щина Пловдив осъзнава ог-
ромната отговорност, която 
носи в момента, не просто да 
създаде едно качествено ново 
съвременно пространство в 
наситения си с история цен-
тър, но и да върне доверието 
на българските архитекти, че 
могат да променят публич-
ната среда в страната си след 
честна и прозрачна конку-
ренция.

Интервюто взе
Елина НИКОЛЧЕВА

WhAT Association (или за по-кратко WhATA) са архитектурна група, създадена през октомври 2005  г. В нея участват Ане-
та Василева, Жана Стоилова, Николай Ангелов и Христо Говедаров. Завършват архитектура в УАСГ през март 2003 г. 
Преди да се обединят под името WhATА, печелят специална награда на Международния студентски конкурс в рамки-

те на Световния конгрес на архитектурата, Берлин 2002, с проекта си Berlin - Make Your Own City. Харесват архитектура с ма-
нифест, дизайн с чувство за хумор и самоиронията във всичките й проявления.
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ТЕМА СЪВРЕМЕННИТЕ ГРАДСКИ ПРОСТРАНСТВА

Основната идея на 
екипа от Португалия е 
създаване на мащабен 
подземен музей на ан-
тичния Филипопол на 
нива -3 и -4, който в по-
голямата си част да е 
покрит с метална кон-
струкция, облицована с 
камък или дърво, което 
представлява съвремен-
ния площад. Идейният 
проект предвижда двата 
площада – съвременен и 
античен, да имат парале-
лен живот, което позво-

лява непрекъсната рабо-
та по археологическите 
разкопки.

 
Дилемата

Според авторския ко-
лектив от Португалия в 
съревнованието между 
съзерцанието и публич-
ното ползване центърът 
на Пловдив постепен-
но загубва своята град-
ска единност, характерна 
още от създаването му.

Как можем да прими-
рим красотата на голи-

те руини с потребности-
те на съвременния град 
от използваема открита 
площ; можем ли да има-
ме и двете; може ли архе-
ологическите проучва-
ния да се разширят под 
напълно функционира-
щата градска повърхност 
– търсят отговор порту-
галските архитекти. 

 
Сцената

Новият площад ще 
дава възможност за про-
дължаване на археологи-
ческите разкрития – из-
гражда се гъвкава по-
върхност (като килим), 
която може да се тран-
сформира, за да посрещ-
не различни градски съ-
бития. В сърцето на пло-
щада е оперираща плат-
форма, която в активно 
състояние ще осигуря-
ва различни аспекти на 
градската среда - от закъ-
тани малки „джобове“ до 
напълно открит и свобо-
ден площад. Новата по-
върхностна настилка ще 
защитава разкритията 
на древния Форум и ця-

лата зона, като сигнали-
зира интересните архе-
ологически точки и ще 
разкрива напрежение-
то между пространства 
над и под земята. Лекото 
„забулване“ има също за 
цел да трансформира ар-
хеологическото предиз-
викателство в постоянен 
спектакъл и да даде въз-
можност на разкопките 
да напредват под града, 
без да пречат на негово-
то функциониране.

Площадът е интегри-
ран с пешеходната ули-
ца „Кн. Ал. Батенберг”, 
като главната пешеход-
на ос е подсилена, както 
е била преди 70-те годи-
ни на миналия век. Про-
ектът предлага нов фон-
тан пред сградата на бив-
шия Партиен дом в една 
подвижна плоскост, на 
която да се поставят ек-
рани. 

 
Подземният музей на 
Филипопол

Едно от най-големите 
постижения на римска-
та строителна система 

е нейната практичност: 
под Колизеума в Рим ог-
ромни съоръжения га-
рантират за аудитория-
та голямото разнообра-
зие на събитията - диви 
животни, дървета, лодки 
и бойни колесници, кои-
то да дадат възможност 
за пресъздаване на усло-
вията на боеве в пусти-
нята или в морето, по-
сочват португалските ар-
хитекти

Тъй като значението 
и красотата на Форума 
на Филипопол могат да 
бъдат наблюдавани едва 
след пълното експони-
ране, предложението е да 
бъде направено макси-
мално разкриване на ру-
ините в рамките на про-
ектната територия: нови-
ят подземен археологи-
чески музей ще покрива 
пълния обем на площада 
и ще бъде оформен по-
добно на Форума в Рим, 
като се интегрира с Цар-
Симеоновата градина от 
запад – разкритите ос-
танки от западните про-
пилеи се превръщат в от-

крит озеленен археоло-
гически парк. На антич-
ното ниво ще се слиза по 
специални рампи. 

Предлага се ренови-
раният открит сутерен 
на сградата на пощата да 
функционира като кул-
турно-информационен 
център с музейни и вре-
менни експозиции. 

Почти не се променя 
отворът над ул. „Глад-
стон”, но се създава пе-
шеходна връзка към 
Одеона и северната част 
на Форума. Предвижда 
се плавно слизане към 
подлеза на бул. „Цар Бо-
рис III Обединител” и 
интегриране на разкри-
тата в него археология. 

 
Паркингът пред хотел 
„Тримонциум”

В проекта е заложе-
но паркингът пред хотел 
„Тримонциум“ да се пре-
махне за сметка на нов 
подземен паркинг меж-
ду хотела и бившия Пар-
тиен дом, а на мястото на 
сегашния да се разкрие 
археологията.

Първо място: FORA - Fagulha, Oliveira, Ruivo Arquitectos от Португалия  

Съжителство на два паралелни площада - 
античен и съвременен

FORA е международен архитек-
турен колектив, създаден в 
Атина през 2009 г. от Жоао 

Фагулха, Ракуел Оливейра и Жоао Руиво. В мо-
мента бюрото е базирано в Лисабон. Носители 
на призове от редица международни конкурси, 
включително първи награди в Upto35 - за сту-
дентски жилища в центъра на Атина, Inovation 
and Quality in School Environments - за проекта 
на средно училище в Mem Martins, и втора на-
града в Europan 10 в Лисабон. Участват в редица 
изложения, включително през 2012 г. на Venice 
Biennale.

Зона А. АрхеологияЗона А. Археология
Целият терен под площада е разкопан и разкритият Целият терен под площада е разкопан и разкритият 
Форум долу като археологически музей ще същест-Форум долу като археологически музей ще същест-
вува успоредно с модерния град горевува успоредно с модерния град горе

Зона В. Градско обществено пространствоЗона В. Градско обществено пространство
Гъвкавото пространство на градския площад ще бъде Гъвкавото пространство на градския площад ще бъде 
открито място за разнообразни дейности, част от него открито място за разнообразни дейности, част от него 
е подвижна киоскова конструкцияе подвижна киоскова конструкция

Зона С. ПодлезитеЗона С. Подлезите
Материалността на подлезите ще следва концепци-Материалността на подлезите ще следва концепци-
ята и езика на платформата на площада с цел тран-ята и езика на платформата на площада с цел тран-
сформация за посрещане на различни предназначе-сформация за посрещане на различни предназначе-
ния и събитияния и събития

Зона Д. Тримонциум и Централна пощаЗона Д. Тримонциум и Централна поща
Паркингът се премества и освобождава площада да Паркингът се премества и освобождава площада да 
се превърне в сърцето на проектите. През отворите в се превърне в сърцето на проектите. През отворите в 
платформата на площада има визуален и физически платформата на площада има визуален и физически 
достъп до останките на Форумадостъп до останките на Форума

СеверниятСеверният
форумфорум

ГоляматаГолямата
базиликабазилика

ПодземниятПодземният
музей намузей на
ФилипополисФилипополис Обществен Обществен 

подземен подземен 
паркинг 50 паркинг 50 
местаместа

ПОДЗЕМНИЯТ СВЯТ
Под площада е разкрит светът на древния град

Филипополис, който свързва в момента разделени-
те археологически останки
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Оценката на 
журито

ЗАЩО БЕШЕ ИЗБРАН 
ТОЗИ ПРОЕКТ

1. Ясно и просто про-
ектно предложение. 
Създава ясно дефи-
нирани простран-
ства

2. Създава потенциал 
за социализация на 
археологията - въз-
можност за подзе-
мен музей

3. Балансира количе-
ството изложена ар-
хеология - не прека-
лено малко, не пре-
калено много

4. Добри връзки със 
съществуващата 
градска тъкан, също 
и на ниското архе-
ологическо ниво. 
Ретрасира главната 
улица в посока се-
вер-юг пред сгра-
дата на Централна 
поща

5. С ъ о б р а з я в а 
се с целите на 
заданието,съдържа 
много на брой и до-
бре издържани про-
ектантски решения, 
както архитектурни, 
така и градоустрой-
ствени.

 

ПРЕПОРЪКИ

1. Фиксирана вместо 
подвижна сцена

2. Подземните нива 
да имат по-бога-
ти функции: напри-
мер образователни 
плюс предложена-
та музейна функция 
поради опасност-
та от превръщането 
им в мъртва зона

3. Да се преразгледа 
водното огледало

4. Да се преразгледа 
дървената настил-
ка на площада - да 
бъде заменена с по-
устойчив материал 
като бетон или ка-
мък, но реденето да 
бъде запазено (по 
подобие на римски 
способ за редене 
на тухли, наречен 
opus picantum

5. Да се осигури по-
добро засенчване
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Пловдив е град, раз-
делен от различни епо-
хи и преминал през раз-
лични важни историче-
ски периоди. Днес древ-
ните останки лежат под 
модерния град, а целта е 
възстановяване на връз-
ката между двете епохи 
и тяхната достъпност за 
всеки - от жителите, ко-
ито ежедневно отиват 
на работа, до туристи-
те, посещаващи града, и 
майката, която извежда 
малкото си дете за раз-
ходка. Дневните руини 
са основите на това, ко-
ето представлява градът 
днес и утре, обосноват 
проектната си идея ита-
лианските архитекти от 
SMARCK studio.

 
Три елемента определят 
синтеза на миналото с 
настоящия град

На първо място - пъ-
теката, която свързва за-
падните пропилеи с Из-
точния форум, от една 
страна, и Северния фо-
рум с Одеона, и служи 
като нова пресечна точ-
ка на централния пло-
щад.

Това е новият пре-
ход на Пловдив от Цар-
Симеоновата гради-
на до Голямата базили-
ка и от площад „Сте-
фан Стамболов” пред 
община Пловдив до ин-
фраструктурата по бул. 
„Цар Борис III Обеди-
нител”, ул. „Гладстон” 
и т.н.

Проектът на италиан-
ското  студио SMARCK 
въвежда една рамка на 
площада (черния ква-
драт), която очерта-

ва намиращия се отдо-
лу форум на Филипопол 
и определя това прос-
транство за съвременни 
събития – концерти, ба-
зари и пр. 

На второ място – съз-
дават се големи отво-
ри към археологическо-
то ниво, като достъпът 
е посредством стълби. 
Покрива се напълно от-
ворът над ул. „Гладстон” 
в северната част на пло-
щада, така че се създава 
непрекъсната пешеход-
на връзка към Север-
ния форум и Одеона и 
продължението към ул. 
„Гурко”. 

Специфичното на 
този проект е покритата 
пасарела, която следва 
топографията. От една 
страна следва съвремен-
ният площад, после сли-
за на археологическо-
то ниво и по този начин 
прави една много фина 
и непосредствена връз-
ка между старо и ново.  

„Пътеката“ очертава 
границите на древния 
Форум. По нейното про-
тежение са разположени 
надписи, които насоч-
ват погледа към руини-
те, докато покритието й 
дава подслон в дъждов-
ните дни и възможност 
за представяне на пла-
нове и илюстрации.

На трето място - ин-
формационният хъб 
служи на две цели - на-
чалната точка за турис-
тически обиколки из 
руините, както и точки-
те на пристигане за ту-
ристите да се потопят 
в богатата история на 
града.

Оценката на журито

ЗАЩО БЕШЕ ИЗБРАН ТОЗИ ПРОЕКТ

1. Много фино, леко и елегантно решение

2. Създава обединяваща структура и работи много 
добре с археологията

3. Създава два добре свързани площада - древен и 
съвременен

4. По-добър достъп до Одеона и Северния форум

 

ПРЕПОРЪКИ

1. Информационният павилион и кафенето попадат 
в зоната, забранена за ново строителство - тряб-
ва да бъдат премахнати

2. Да бъдат преразгледани източната страна и „пъ-
теката“, която трябва да бъде отворена повече 
към главната пешеходна улица и градината

3. Трябва да има тротоар покрай бул. „Цар Борис III 
Обединител”

4. По-добра връзка със спирката и бул. „Цар Борис 
III Обединител”

SMARCK studio е базира-
но в Милано, с 
офис и в Люк-

сембург. Ето как се
описват самите те:

•  Ние сме колектив от творчески професиона-
листи.

•  Ние сме архитекти, проектанти, инженери, ко-
муникатори, творци.

•  Ние работим заедно за развиване на мулти-
дисциплинарни проекти чрез интеграция на 
компетентности.

•  Нашите клиенти ни вярват, защото можем да 
видим с различни очи и инструменти субе-
ктите на съвременния дизайн.

•  Нашият пазар са частни лица, публични ор-
ганизации и институции, инвестиционни дру-
жества и компании.

•  Нашето вдъхновение е основният ресурс за 
нашата работа.

Второ място: SMARCK studio от Италия 

Създава се фина и непосредствена връзка 
между старо и ново
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Централният площад 
на Пловдив се характери-
зира с голямо богатство 
от исторически пластове 
в нехармонична връзка. 
Един над друг пластовете 
търсят да доминират над 
площада, посочват гер-
манските архитекти. 

 
Практически проектът 
се състои от мрежа от 
точки
които пресъздават части 
от подземната археоло-
гия. Тези точки предста-
вляват различни неща в 
зависимост от това как-
во е нужно на площада – 
било то нов фонтан, пей-
ка, дърво, фонтан, ин-
формационно табло или 
място за срещи, или за 
реклама, за базари. Това 
е един постоянен и про-
менлив площад спрямо 
нужната функция. 

Основната характе-
ристика на този проект 
е, че с едно движение, с 
една идея – разпръсква-
нето на точки по площа-
да, пресъздава различни 
функционални възмож-
ности на пространство-
то.

Извън мрежата от 
точки изниква систе-
ма от светещи колони в 
две правоъгълни оси - 
Кардо и Декуманус, като 
по този начин марки-
рат двете антични ули-
ци. Тяхната правилност 
в нерегулярността се 
превръща във визуал-
на връзка, едновременно 
настояща и отсъстваща в 
образа на града. Колони-
те се явяват като после-
дователна линия по вре-
ме на разходката и кул-
минират като компози-
ция от едно от високите 
места на града. 

По отношение на ар-
хеологията екипът оста-
вя две отворени части – 
на западните пропилеи, 
които в момента се раз-
криват, и терена, югоиз-
точно от пощата. Акцен-
тират върху съвременно-
то използване на площа-
да, а до археологията се 
достига посредством го-
леми стълби. Направена 
е и връзка към Северния 
форум и Одеона.

Древният Форум се 
слива с площада през 
прехода от павирани към 

зелени пространства. От-
криването на пасажите 
към интензивния пеше-

ходен поток през покри-
тите подлези засилва жи-
вия характер на Форума. 

Централното прос-
транство на площада си 
възвръща своя характер, 

като остава неподвижен 
и открит за спектаклите 
на идните дни.

Трето място: Veit Eckelt, Sigmund Eckelt, Philipp Mecke, Ana Fillipovic от Германия

Мрежа от точки пресъздава части от 
подземната археология

Оценка на 
журито

ЗАЩО БЕШЕ ИЗБРАН 
ТОЗИ ПРОЕКТ

1. Най-голямото пре-
димство на проекта 
е неговата незавър-
шеност, което поз-
волява постоянна 
адаптация, без да 
се губи характерът 
на идеята

2. Работи като прос-
транствена система 
за взаимодействие 
с гражданите

3. Прави връзка с ар-
хе о л о г и ч е с к о т о 
ниво по деликатен 
начин

 

ПРЕПОРЪКИ

1. Да се преразгледа 
мащабът на мрежата 
и на колоните

2. Връзката с парка е 
прекъсната

3. По-добри връзки с 
археологическото 
ниво
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КОМЕНТАР НА ЖУРИТО
1. Простота на дефини-

раните пространства

2. Концепция за създа-
ване на обединяваща 
рамка на площада

3. Напомня за античния 
Форум, но реконстру-
иран с модерни из-
разни средства

Площад „Централен“ - поощрителни 
отличия
Журито присъди специални поощрения на три проекта
Мотив: Заради смела идея, ясна концепция и различен подход въпреки трудността да се изпълнят

RAD Ltd., Хонконг
КОМЕНТАР НА ЖУРИТО
1. Радикален подход. 

Предлага нови струк-
тури, които променят 
района и логиката на 
всички исторически 
пластове

2. Създава едно опре-
делено пространство 
чрез „неопределени“ 
обекти

3. Създава предполо-
жение за възможното 
бъдеще на града

ANSKA, Франция  
КОМЕНТАР НА ЖУРИТО
1. Структурата има го-

лям потенциал, но 
елементите са слабо 
развити

2. Едно от малкото про-
ектни предложения, 
които изследват ново 
отношение към раз-
личните части на гра-
да

Антон Богадински, Олег Биленчук, Украйна
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Проектите, 
класирани за 
втори кръг

Pedro Duarte Bento, ПортугалияPedro Duarte Bento, Португалия Andrew Stoane Architect, ВеликобританияAndrew Stoane Architect, Великобритания

PetitdidierPrioux Architectes, ФранцияPetitdidierPrioux Architectes, Франция Eduardo Zimmermann, Fernando Miranda, ЧилиEduardo Zimmermann, Fernando Miranda, Чили

Pedro Campos Costa, ПортугалияPedro Campos Costa, Португалия Pedro Campos Costa, ПортугалияPedro Campos Costa, ПортугалияHoz Fontan Arquitectos, ИспанияHoz Fontan Arquitectos, Испания

Rayside Labossiеre Architectes, КанадаRayside Labossiеre Architectes, Канада Barthelemy & Genova, ФранцияBarthelemy & Genova, Франция SANE architecture, ФранцияSANE architecture, Франция

Etienne Fouque, Pierre Thomas Cochaud Doutreuwe, Etienne Fouque, Pierre Thomas Cochaud Doutreuwe, 
Diego Romero, ФранцияDiego Romero, Франция
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В рамките на град-
ските зони отворените 
обществени простран-
ства винаги са същест-
вували и са имали ва-
жна роля. С развитието 
на обществото и градо-
вете площадите придо-
биват все повече функ-
ции. В началото те са 
били кръстовища на ва-
жните търговски пъти-
ща, където са се разме-
няли стоки, предоста-

вяли са и възможност 
на владетелите да де-
монстрират мощ с во-
енни паради. 

Какво прави един 
площад в наши дни ус-
пешно градско прос-
транство?  Десетте посо-
чени по-долу принципа 
се основават на изслед-
ване, обхванало сто-
тици площади по све-
та. Видът на площада е 
само една малка част от 

това, което го прави в 
успешен. 

Идентичност
Исторически погле-

днато, площадите са 
центровете на общност-
та и традиционно те 
оформят идентичност-
та на цели градове. Ня-
кога фонтаните са били 
използвани, за да под-
силят визията на пло-
щада - чудесен пример 
за това е фантастичният 
Фонтан ди Треви в Рим. 
Имиджът на много пло-
щади е тясно свързан с 
големите обществени 
сгради в съседство като 
катедрали, градски зали 
и библиотеки. Днес съз-
даването на площад, 
който да се превърне в 
най-значимото място в 
града, което дава иден-
тичност на цяла общ-

ност, е огромно предиз-
викателство. Но посре-
щането на това предиз-
викателство е абсолют-
но необходимо, ако ис-
каме да върнем значе-
нието на градския пло-
щад.

 
Атракции и предназна-
чение

Всеки велик пло-
щад има разнообразие 
от по-малки обособени 
локации в самия себе 
си. Това може да включ-
ва външни кафенета, 
фонтани, скулптури 
или място за предста-
вления. Тези атракции 
няма нужда да са голе-
ми, за да постигнат ус-
пех. Всички тези събра-
ни на едно място атрак-
ции правят площада ат-
рактивен за различни 
групи от хора и осигу-

ряват забавления за це-
лия ден. 

Удобства
Площадът трябва да 

предлага удобства, кои-
то да го правят комфор-
тен за хората. Пейката 
или дори контейнерът 
за отпадъци, поставени 
на правилното място, 
могат да отличат мяс-
тото и привлекат хора 
към него. Осветлението 
може да подсили иден-
тичността на площада, 
подчертавайки специ-
фични дейности, входо-
ве или маршрути. Про-
веждането на културни 
събития може да се пре-
върне в магнит за съ-
биране хора от различ-
ни възрасти. Независи-
мо дали временно или 
постоянно, удобствата 
ще помогнат за устано-

вяване на добра обста-
новка.

 
Подвижен дизайн

Използването на 
площадите се променя в 
рамките на деня, седми-
цата, годината. За да от-
говори на тези естест-
вени колебания, гъвка-
востта трябва да бъде 
сред основните харак-
теристики на площада. 
Вместо постоянна сце-
на например може да 
се използва временна 
или преместваема. По 
същия начин е важно 
да се обособи място за 
съхранение на столове, 
маси, чадъри или игри, 
така че да могат да се 
използват в съответния 
момент. 

Сезонна стратегия
Успешният площад 

Как се създава успешен градски площад 
Добрият площад предлага разнообразие от по-малки обособени локации 

О
бществените пространства и в частност 
градските площади са сърцевината на 
един град, те придават идентичност 
на мястото, отразяват икономическото 
състояние и социално-политическите 

настроения, арена са на различни събития. 
Площадите са архитектурната емблема на обще-
ството във всичките му проявления. 

Червеният площад в МоскваЧервеният площад в Москва

Големият площад в Брюксел - на всеки две години там се прави своеобразен ки-
лим от цветя Пиаца Навона в Рим
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Площад Pioneer, Портланд, САЩDundas Square, Торонто

Едно от най-големите предизвикателства 
в наши дни: как да създадем отворени го-
леми пространства, когато такива почти не 

са останали? Как да намерим място за градски 
обществени зони – паркове, градини, площади, 
дори обикновени затревени линии около буле-
вардите, които да създадат пространство за об-
щуване и дишане?
Според данните на ООН през 2050 година близо 
79% от световното население ще живее в градо-
вете. Къде ще намерят място всички тези хора да 
дишат, почиват, да споделят идеи, да се срещат 
и да бъдат продуктивни като социални животни, 
което е и причината изобщо да съществуват гра-
довете? Как да избегнем повтарянето на греш-
ките в градското планиране и развитие, които на-
блюдаваме в сегашните градове, и по-специално 
на нашата склонност да не обръщаме достатъчно 
внимание на човешкия фактор?
„Трябва да създадем, върнем или дори „изтръг-
нем” от нашите съществуващи градове прос-
транство, което да превърнем в забележител-
но място, насърчаващо нашата човечност”, каз-
ва архитектът Мурат Мемлук от Департамента по 
ландшафтна архитектура от Университета в Анка-
ра, Турция.
Той е участвал в проучване, в което урбанисти от 
цял свят са представили идеите си за „неочак-
вано” отворено пространство в различни гра-

дове. Създаден е концептуален проект, наречен 
Gensler Town Square Initiative. Идеята била прос-
та: да се намери нещо, което никой не е виждал 
до този момент. Да бъде идентифицирано отворе-
но пространство в съответния град и да се пре-
осмисли идеята за градския площад.
Екипът в Ню Йорк е взел улиците в Манхатан, 
почти буквално, и реализира загубените прос-
транства в околната среда. Те са видели потен-
циал в често щедрите централни медиани и съз-
дават възможност за обособяването на важни за 
квартала места за отдих.
Създавайки набор от елементи, насочени към ус-

тойчивите стратегии и едновременно с това оси-
гуряващи пространства за отдих и култура, еки-
път от Ню Йорк предлага създаването на „нуле-
воемисионен” парк. В него има съоръжения за 
отпадъци и производство на биомаса; слънчеви/
възобновяеми източници или съоръжения за съ-
биране на дъждовната вода; зони с навеси от со-
ларни фотоволтаични панели; зони за зарежда-
не на електроуреди, използващи произведено-
то от парка електричество; езера от дъждовна 
вода; нагряващи се от слънцето душове за вело-
сипедистите; контейнери за разделно събиране 
на отпадъците и др.

Площадите на бъдещето 

не може да привлича 
само с един дизайн или 
стратегия на управле-
ние. Добрите площади 
се променят със сезони-
те. Това може да стане 
с поставянето на рам-
пи за скейтборд, външ-
ни кафенета, провеж-
дането на градинарски 
изложения, изкуство и 
скулптури - всичко това 
помага за адаптацията 
на едно пространство 
от един сезон към друг. 

 
Достъпност 

За да бъде успешен, 
площадът трябва да е 
леснодостъпен. Най-до-
брите площади вина-
ги са леснодостъпни пе-
шеходно: заобиколен е 
от тесни улички; пеше-
ходните пътеки са до-
бре маркирани; трафи-
кът е слаб; спирките са 

разположени в близост. 
Площад, заобиколен от 
платна с бързодвижещ 
се трафик, ще го „отре-
же“ от пешеходците и 
ще го лиши от неговия 
основен елемент: хора-
та.

 
Вътрешен и външен 
площад

Улиците и странич-
ните подходи към пло-
щада силно влияят вър-
ху неговата достъпност 
и употреба, така както 
и сградите, които го за-
обикалят. Представете 
си площад, заобиколен 
от всяка страна от висо-
ки бели стени – това би 
бил най-лошият вари-
ант за един площад. По-
сле си представете, че 
същият този площад е 
разположен до общест-
вена библиотека: вра-

тите на библиотеката се 
отварят към площада, 
хората седят отвън и че-
тат на стълбите, детска-
та читалня може да има 
външно пространство 
откъм пощада или пък 
да има книжарница и 
кафене. Активно, при-
ветливо външно пло-
щадно пространство е 
съществена предпос-
тавка за благоприятно-
то съществуване на въ-
трешното площадно 
пространство.

 
Площадът като октопод

Великият площад 
достига до заобикаля-
щите го съседни квар-
тали подобно на „Пица 
Маджоре“ в Болоня, 
Италия.

Точно толкова важен 
колкото околните сгра-
ди е начинът, по кой-

то улиците, тротоарите 
и приземните етажи на 
околните сгради водят 
към площада. Подобно 
на пипалата на октопод, 
простирайки се към съ-
седните квартали, вли-
янието на добрия пло-
щад (подобно на „Юни-
ън Скуеър“ в Ню Йорк) 
започва поне на една 
пресечка разстояние. 

Колите намаляват 
скоростта си, разходка-
та става все по-прият-
на, пешеходният тра-
фик се увеличава. Еле-
менти от площада са 
видими от разстояние, 
а активностите в при-
земните етажи на сгра-
дите подканят пешехо-
дците да излязат към 
площада. 

 
Централна роля на уп-
равлението

Най-добрите мес-
та са тези, на които хо-
рата се връщат отново 
и отново. Единственият 
път да се постигне това 
е планът за управление 
да разбира и насърчава 
решения, които да пра-
вят площада безопасен и 
жив. Например доброто 
управление разбира съ-
ществуващите и потен-
циалните потребители и 
създава събития, които 
да удовлетворят нужди-
те им. Доброто управле-
ние е дотолкова запозна-
то с начина, по който хо-
рата използват площа-
да, че съобразяват това 
с неща като събирането 
на боклука и с работно-
то време на магазините. 
Доброто управление съз-
дава усещане за комфорт 
и безопасност в рамките 
на площада, поддържай-

ки ги така, че хора да усе-
щат, че някой се грижи 
за тях.

Различни източници на 
финансиране

Спонсорството под-
помага провеждането 
на разнообразни съби-
тия на площада. Добро-
то управление на пло-
щада е от основно зна-
чение за градските пуб-
лични пространства 
и търсенето на парт-
ньорства е сред големи-
те предизвикателства. 
По този начин градът е 
подпомогнат с различ-
ни финансови източни-
ци, включително наеми 
от кафенета, пазари или 
други търговски функ-
ции, данъци върху съ-
седни имоти, прожек-
тиране на филми и др.

Елина НИКОЛЧЕВА
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На какви критерии 
трябва да отговаря едно 
съвременно централно 
градско пространство?

 - Освен да изпълнява чисто 
утилитарните си функции, 
съвременното градско прос-
транство предполага гъвка-
вост - лесно префункциони-
ране на определени зони в за-
висимост от събитията (тра-
диционни и нови), които бе-
лежат “живота“ на дадена ур-
банизирана територия.
  Естетическото оформле-
ние, от една страна, трябва 
да постигне представител-
ност, дори монументалност, 
докато, от друга, да създаде 
баланс между визията на съ-
ществуващата архитектурна 
среда и тази на новопроекти-
раното пространство. 
  Тук основна роля играе кон-
кретната градска среда и ис-
торико-естетическата й стой-
ност, определяйки стилови-
те параметри на проектното 
предложение.
  В последните години често 
се залага на контраста (цвят, 
геометрия, привидна липса 
на детайл) като художествен 
похват, в резултат на което 
има и изключително сполуч-
ливи практики, които мар-
кират по-смело дадени град-
ски пространства (Superkilen, 
Копенхаген). Подобни сме-
ли решения често печелят 
пред традиционни и по-ско-
ро консервативни предложе-
ния, стига да са добре преме-
рени.
Не на последно място, едно 
съвременно градско цен-
трално пространство тряб-
ва да предлага достъпна сре-
да (която може да се превър-
не в интересен композицио-
нен елемент), оптимизиран и 
ефективен разход на енергия 
и вода, използваните матери-
али да предполагат устойчи-
ва, естетически издържана и 
здравословна градска среда.
 

Кои са основните пробле-
ми, които решава проек-
тът за реконструкция 
на централната градска 
част на Бургас? 

-  Независимо от утвърдени-

те си пешеходни функции 
преди реконструкцията те-
риторията се характеризи-
раше с типичните за автомо-
билното движение асфалти-
рани улици и тротоари, при 
това в особено тежко състо-
яние. Инвазията на автомо-
били,  липсата на градско об-
завеждане, наличието на не-
поддържани и неизползва-
еми участъци бяха причи-
на пешеходните зони на град 
Бургас да бъдат едно изцяло 
проходно пространство, без 
места за рекреация и социал-
ни контакти. 
 Премахването на тротоари-
те и изравняването на нива-
та отстрани конфликта меж-
ду пешеходци и автомобили 
и подобри цялостния достъп 
в зоната, в това число и за хо-
рата в неравностойно поло-
жение. Трасирането на вече 
изравнената пешеходна ули-
ца  реши и проблемите с от-
водняването в добавка към 
подобрената пространствена 
организация. Обособиха се 
зони за почивка на вече ут-
върдени от минувачите мес-
та, обзаведени със съответ-
ните съвременни елемен-

ти на градския дизайн. Тези 
нови пространства създадо-
ха възможност за насищане 
с алтернативни и социални 
дейности и освободиха ули-
цата от проходния й харак-
тер. Към проекта предвиди-
хме въвеждане на съвремен-
ни системи за информация 
на гражданите и мониторинг 
на средата, които облекчиха 
проблема със сигурността.
 Във всичките си четири ета-
па проектът е насочен към 
създаване на единна и дос-
тъпна за всички пешеходна 
зона, както и цялостна есте-
тизация на амортизираните 
градски пространства.
 

Доколко един подобен 
проект зависи от спе-
цификата на града? Как 
това се отразява в про-
екта? 

-  Оформлението на централ-
ните градски пространства 
зависи изцяло от специфика-
та на града - нужно е да по-
знаваш неговия живот, ри-
тъм, култура. Проектиране-
то в този смисъл е аналогич-
но на рисуването на портрет 
- не можеш да създадеш ис-
тински добър портрет на ня-
кого, без да го опознаеш и да 
„уловиш душевността му“. 
  В проекта за реконструк-
ция на пешеходните зони в 
Бургас е въплътена история-

та на град на изкуства, мор-
ски дух и културно-истори-
ческата стойност на централ-
ната градска част. В графич-
ното решение на настилки-
те е търсено усещане за му-
зикални ритми, представля-
ващи характерните за Бургас 
музикални фестивали и съ-
бития -  Националният кон-
курс за песен „Бургас и мо-
рето”, Международният ле-
тен фестивал Spirit of Burgas, 
Международният фолклорен 
фестивал. 
 Любовта на бургазлии към 
морето е пренесена в реше-
нието чрез мозайки с морска 
тематика, озеленени скулпту-
ри на делфини, фонтан, на-
помнящ вълна, и водни еле-
менти като цяло. 
Реализацията на проекта е съ-
четана с мащабно реновира-
не на архитектурния ансам-
бъл от красиви стари сгради, 
а  диагонали в настилката на-
сочват пешеходците към ин-
тересни обекти и подходи. На 
възлови места и при харак-
терни уширения се създават 
смислови акценти чрез сгъс-
тяване на ритъма или промя-
на на рисунъка. 
  Не на последно място, в 
зона с толкова много цвят и 
детайл има резон решението 
на пешеходното простран-
ство да е монохромно и да 
подчертае сградите като ос-

новен активен елемент.  
  В този аспект подкрепя-
ме идеята на класираното на 
челно място в конкурса за 
централен площад в Плов-
див, португалско студио за 
еднородната настилка в пас-
телен цвят, която не отвлича 
вниманието от археологията 
като същевременно не е ли-
шена от детайл. 
 Пример за друг подход е ско-
ро реновираният площад 
Superkilen в Копенхаген, кой-
то противопоставя ярки чер-
вени нюанси на сивите и без-
лични промишлени сгради 
наоколо. Един подобен про-
ект трябва да се справи имен-
но с това предизвикателство 
- да подчертае качествата на 
града и да отмести акцента 
от по-невзрачните му зони. 
Също както при портрета.

Кои са съвременните 
тенденции при оформя-
нето на централните 
градски зони, използва-
ните материали и тех-
нологии?

  В световен мащаб тенден-
циите са насочени  към прос-
ти, семпли решения с отво-
рен план, които предполагат 
лесно постигане на разноо-
бразни „лица“ на площад-
ното пространство през раз-
личните сезони и характерни 
фестивални периоди.
  Наблюдава се „скулптури-
зиране“ на пространствата, 
където всички елементи са 
част от един добре премерен 
обем.
  Използват се възможности-
те на бетона и камъка, топли-
ната на дървото, което често 
„настъпва“ и като настилка.
  Пищните фонтани и каска-
ди отстъпват място на семп-
ли водни огледала и сухи 
фонтани, които оставят под 
себе си напълно функциони-
ращи пространства в пери-
одите, когато не се използват 
по дадена причина. Зелени-
те площи  „слизат“ на нивото 
на настилката и от „забране-
на“  се превръщат в активна 
зона за рекреация.

Интервюто взе
Силвия ЦЕНОВА

Арх. Людмила Кьосева-Николова, „Атика – Р5“ ООД

Проектирането на градските пространства 
е аналогично на рисуването на портрет

Арх. Людмила Кьосе-
ва-Николова  е завър-
шила УАСГ, гр. София-

специалност „Архитекту-
ра“. От 1992 г. до момента 
е съдружник в „Атика-Р5“ 
ООД, гр. Бургас. Автор е на 
множество проекти в сфе-
рата на обществени, хотел-
ски и жилищни сгради. Ла-
уреат „Архитект на година-
та 2004“ за проект „Бурга-
ски свободен университет“.  
Ръководител екип на про-
ект „Реконструкция, бла-
гоустрояване и озеленява-
не на пешеходни зони, град 
Бургас“/“Благоустрояване 
и озеленяване на площад 
”Тройката”, град Бургас, 
разработени съвместно от 
„Атика-Р5“ ООД и „Урбана“ 
ООД.

Площад „Тройката“Площад „Тройката“
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РЕГИОНАЛНО РАЗВИТИЕ

Основната цел на ОУП 
на Долината на тракий-
ските владетели е да съз-
даде планова основа за 
средносрочно устрой-
ствено развитие на де-
финираната територия, с 
максимална изява на кул-
турно-историческия и 
природния й потенциал, 
интегриран в устойчи-
ви функционални, прос-
транствени и урбанизи-

рани структури чрез ус-
тройствени мерки за:

•опазването, валори-
зацията и социализация-
та на природното и кул-
турното наследство

•превръщането на 
културното наследство 
в значим ресурс за ико-
номическото развитие 
и просперитет на общи-
на Казанлък чрез утвър-
ждаването й като водеща 

туристическа и културна 
дестинация

•утвърждаване на кул-
турните ценности и кул-
турните традиции в об-
щина Казанлък като зна-
чим компонент на турис-
тическата марка „Доли-
ната на тракийските вла-
детели“.

Проектът е респекти-
ран от разположението 
на територията – равни-
на, разположена между 
Стара планина и Средна 
гора и в близост до язо-
вир „Копринка“. Траките 
са имали изключително 
отношение към терито-
рията – от всички техни 
обекти се откриват кра-
сиви гледки, коментира 
проф. Александров.

Това, което се пред-
вижда, е изграждането 
на голям информацио-
нен център близо до град 
Шипка; построяването 
на пътен хотел с подхо-

дяща транспортна база за 
обиколка на множество-
то тракийски гробници, 
разположени върху те-

риторията; мрежа от ве-
лоалеи, снабдена с перго-
ли и чешмички; екопъ-
тека от Енина до Ясено-

во и др. интересни обек-
ти. Авторите подчертаха, 
че ОУП обхваща само из-
вънселищни територии в 
землищата на гр. Шипка, 
гр. Крън, селата Енина, 
Бузовград, Хаджидими-
трово, Шейново, Ясено-
во, Дунавци, Копринка, 
част от землищата на с. 
Голямо Дряново и запад-
ната част на землището 
на град Казанлък. Всички 
микроязовири ще бъдат 
запазени, пътищата ре-
хабилитирани и са взети 
предвид малките вилни 
зони и естествените пъте-
ки за разходка, свързва-
щи населени места с град 
Казанлък.

До края на юли в об-
щина Казанлък се при-
емат писмени предложе-
ния по Общия устрой-
ствен план и разработе-
ните Правила и нормати-
ви за негово прилагане.

Светла ДОБРЕВА

Общ устройствен план изявява културния 
ресурс на Долината на тракийските царе

В
ече е готов предварителният проект на 
общия устройствен план на Долината 
на тракийските владетели. При засилен 
интерес в края на юни се проведе об-
щественото обсъждане на разработката, 

дело на екип на „Форум консултанти“ ДЗЗД с во-
дещи проектанти на проф. арх. Александър Алек-
сандров и арх. Светлана Александрова. Проектът 
обхваща част от територията на община Казан-
лък и поставя акцент върху културно-историче-
ското наследство, наследено от древната тракий-
ска цивилизация. 

Регионалният исто-
рически музей на Ста-
ра Загора е ключов парт-
ньор по европейския 
проект INSIDDE  заедно 
с организации, институ-
ции и университети от 
Италия, Белгия, Испа-
ния и Холандия. В рам-
ките на проекта, кой-
то се финансира по Сед-
мата рамкова програ-
ма на ЕС, антични кера-
мични съдове и карти-
ни от фонда на староза-
горския музей ще бъдат 
изследвани с иноватив-
на терахерцова техноло-
гия в Испания. Това ще 
позволи да се разкрият 

детайли и скрити харак-
теристики под повърх-
ностния слой на произ-
веденията на изкуство-
то. „Благодарение на тех-

нологията ще бъде въз-
можно определянето на 
съдържанието на затво-
рени керамични съдове. 
В ход е и изследването на 

картината на Алексан-
дър Екзарх, която беше 
използвана за разрабо-
тване на пилотно при-
ложение за смартфон с 
добавена реалност”, зая-
ви директорът на Регио-
налния исторически му-
зей Ангел Динев на про-
ведената международна 
среща по проекта в Ста-
ра Загора.

Яник Франкен - пред-
ставител на 3DDynamics 
(Белгия), направи 3D 
заснемане на артефа-
ктите от старозагорския 
музей. Получените изо-
бражения ще бъдат ка-
чени в европейската он-

лайн мрежа Europeana и 
използвани в смартфон 
приложението с добаве-
на реалност.

Използването на при-
ложение, базирано на 
метода добавена реал-
ност, ще доведе до по–
атрактивно презентира-
не на произведенията на 
изкуството пред посети-
телите в музеите, съоб-
щи Живко Симитев от 
Регионален исторически 
музей - Стара Загора.

Този изследовател-
ски проект е бил одо-
брен от Европейския 
съюз в рамките на Сед-
мата рамкова програ-

ма за подкрепа на науч-
ните изследвания. Това 
е основният инструмент 
на ЕС за финансиране на 
изследователски проекти 
през периода 2007 - 2013 
г. с общ бюджет от по-
вече от 50 000 млн. евро. 
INSIDDE разчита на общ 
бюджет от 3.640 мили-
она евро, от които почти 
2.9 млн. са принос на ЕС. 
Този забележителен ин-
тердисциплинарен про-
ект ще бъде разработен 
за три години и коор-
диниран от Treelogic със 
съдействието на други 7 
участници от пет евро-
пейски страни.

С иновативна терахерцова технология изследват артефакти от музея в 
Стара Загора

Регионалният исторически музей в Стара Загора

Кметът на Пловдив инж. Иван То-
тев даде старт на ремонтно-въз-
становителни дейности в шест 
къщи в Старинен Пловдив – Ба-
лабановата къща, Старинна ап-
тека „Хипократ”, къща „Недко-
вич”, занаятчийско ателие на 
ул. „Стръмна” 1 и къщите на ул. 
„Цанко Лавренов” 10 и 11. Въз-
рожденските сгради се нужда-
ят от ремонт на покриви, направа на нови прозорци по образец със стъклопакет, по-
лагане на варочопови мазилки по компрометирани участъци, художествено изписване 
и импрегнация на дървени елементи по фасадите и др. Заделените средства възлизат 
на 100 000 лв., а изпълнител е фирма „Европлам” ООД.  Предстои да стартира и въз-
становяването на Къщата на занаятите на ул. „Стръмна” 3 по програма „Красива Бъл-
гария” на обща стойност 240 000 лв. Дейностите в Стария-град продължават с поред-
ната процедура за още 50 нови стълба за осветление, както и с ремонтите на тротоар-
ни настилки около Музикалната академия и на ул. „Д-р Стоян Чомаков”, извършва се и 
пренареждане на калдъръма.

Стартира ремонтът на шест къщи в Старинен Пловдив
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ГРАДСКА СРЕДА

Русенският универси-
тет „Ангел Кънчев” обяви 
поръчка за избор на из-
пълнител за извършване 
на строително-монтаж-
ни дейности по две обо-
собени позиции. Първа-
та, с прогнозна стойност 
485 хил. лв. без ДДС, за 
основен ремонт на ста-
ра спортна зала, и втора-
та, с прогнозна стойност 
535 хил. лв., за изграж-
дане на две комбинира-
ни игрища за минифут-
бол - хандбал и едно ком-
бинирано игрище волей-
бол и баскетбол в учеб-
ното заведение. Общата 
прогнозна стойност на 
предвидените дейности е 
1 020 000 лв. без ДДС.  До 
18 юли е срокът за полу-
чаване на документация 
за участие, оферти се по-
дават до 17,00 часа на 25 
юли.  

Проектът е на архите-
ктурно бюро „Аруид” с 
ръководител на колекти-
ва арх. Ралица Панайото-
ва. Предметът и по две-
те обособени позиции 
включва изпълнението 
на демонтажни работи, 
доставка на необходими-
те материали, строител-

но-монтажни и ремонт-
ни работи.

Спортната зала е си-
туирана в южния край 
на имота на РУ „Ангел 
Кънчев“ и североизточ-
но от стадиона на уни-
верситета. Сградата е мо-
нолитна стоманобето-
нова, строена през 70-те 
години на миналия век. 
Представлява високо 
тяло с обслужващи по-

мещения към нея в ни-
ско тяло. През годините 
са извършвани частич-
ни козметични ремонти 
на довършителни рабо-
ти по фасади и интерио-
ри. Като цяло сградата е 
в лошо състояние пора-
ди проблеми с отводня-
ването на покрива, до-
вели до последващи об-
рушавания на външните 
мазилки по стените от се-

верната страна на сграда-
та. Основната част от до-
грамата е метална и не е 
подменяна от построява-
нето на сградата. Застро-
ената площ на сградата е 
584 кв.м.

Проектното решение 
предвижда фасадата да се 
изпълни с фасадни сан-
двич-панели, по цокъла 
да се положи топлоизола-
ция ХPS и облицовка от 

гранитогрес. Сред част от 
предвидените дейности 
са изпълнение на нова 
дограма от алуминий с 
прекъснат термомост и 
стъклопакет с външно 
сиво и вътрешно К стък-
ло по южната фасада, из-
пълнение на петкамерна 
PVC  дограма в ниското 
тяло, монтаж на PVC улу-
ци и  водосточни тръби.

На югоизток от ста-
рата спортна зала и се-
вероизточно от стадиона 
в  изоставена асфалтова 
площадка, която е полз-
вана за игрища за волей-
бол и баскетбол, неиз-
ползваема в момента по-
ради лошото й състоя-
ние и амортизираност, 
се предвижда изгражда-
не на две нови комбини-
рани  игрища – за мини-
футбол и хандбал и едно 
комбинирано игрище за 
волейбол и баскетбол. 

Трите игрища са част 
от цялостен проект за 
обновяване на спортни 
обекти и съоръжения в 
Русенския университет 
„А. Кънчев”. След офор-
мяне на игрищeто се из-
пълнява ограда от сис-
темите на  BETAFENCE 

за спортни съоръжения. 
Тя е метална, с плетена 
оградна мрежа PLASITOR 
SUPER и височината е 4 
м. От проекта се изпъл-
няват трибуните (тип-А), 
разположени между из-
гражданите комбинира-
ни игрища. Оферти по 
поръчката се подават за 
една или повече обособе-
ни позиции. Обявеният 
срок за изпълнение е де-
ветдесет дни. 

По друга отворена 
процедура за избор на 
изпълнител, обособена 
също в две позиции, Ру-
сенският университет из-
бира изпълнител за бла-
гоустрояване на площи 
пред Русенския универ-
ситет в три обособени 
зони и за извършване на 
текущи и аварийни СМР 
за поддръжката на учеб-
ните корпуси на РУ „Ан-
гел Кънчев” в град Русе, 
Силистра и Разград. До 8 
юли е срокът за получа-
ване на документация за 
участие, оферти се при-
емат до 15 юли включи-
телно. Прогнозната стой-
ност на тази поръчка е 
600 хил. лв. без ДДС. 

Силвия ЗЛАТКОВА

Нов общински пазар 
изграждат в Лом на мяс-
тото на досега съществу-
ващия. Строителството 
изпълнява местната фир-
ма „Стенли - 03“ ЕООД, 
по проект на ЕТ АРХАТ 
с ръководител на колек-
тива и проектант по част 
„Архитектурна” арх. Ани-
та Теодосиева. Проектът 
по част „Конструктивна” 
е на инж. М. Пощов. Фи-
нансирането е по проект 
„Съвместно изграждане 
на центрове за трансгра-
ничен бизнес и търговия 
в град Лом (България) 
и Дабулени (Румъния)“ 
на обща стойност 1 477 
955,89 евро. Строителна-
та площадка бе открита в 
началото на април. Очак-
ва се обектът да бъде за-
вършен в края на година-
та. Надзорът по време на 
строителството изпълня-
ва ЕТ СТИВ, Монтана.

Проектът се реализи-
ра по програма за тран-
сгранично сътрудничест-
во Румъния - България. 
Той е с продължителност 
18 месеца, а основната му 
цел е сближаване на ико-
номиките, общностите и 
хората от граничния ре-
гион за съвместно разви-
тие на зоната за сътруд-
ничество. Дейностите, 
предвидени по проекта, 
по който община Лом е 

водещ партньор, включ-
ват модернизирането на 
общинския пазар и обо-
собяването му като тър-
говско-логистичен цен-
тър за развитие на тран-
сграничен бизнес и тър-
говия между двете пар-
тниращи си държави. За 
тази цел съществуващи-
те функционално амор-
тизирани сгради и пави-
лиони в района на паза-
ра бяха демонтирани и се 
подменят с нова, ниское-
тажна и многофункцио-
нална сграда. 

Имотът с площ 5,2 дка 
е в централната градска 
част. 

Новостроящата се 
сграда се състои от два 
сектора - „Логистика“ и 
„Търговия и услуги”.

 Сградата е със застро-
ена площ 1395.7 кв.м и 

разгъната 2232.6 кв.м. 
Сектор „Логистика” е ре-
шен като двуетажно тяло 
с частична триетажна 
част. Входът към него е 
ъглово маркиран и под-
чертан с колонада, над 
която е разположена и 
голяма зала за конферен-
ции и семинари. Секто-
рът включва: просторно 
входно фоайе на първо 

ниво с подход към гор-
ните нива, към сектор 
„Търговия и услуги” и 
към магазин за промиш-
лени стоки; зала  презен-
тиране на стоки и услу-
ги от българско-румън-
ски производители, три 
зали за семинари и кон-
ференции, едната от ко-
ито е с 48 места, а други-
те две съответно по 24 и 

30 места, офиси, сектор 
за кетъринг и просторна 
открита покривна тераса 
с изглед на юг и към ком-
плекса.

Сектор „Търговия и 
услуги” е решен като ед-
ноетажно широкоплощ-
но тяло, следващо кон-
фигурацията на парце-
ла и възможностите за 
съхраняване на налич-
ната в него растител-
ност. Този сектор включ-
ва полифункционална 
търговска зала с частич-
но горно осветление от 
триплекс върху метална 
конструкция, предназна-
чена за продажба на сто-
ки от частни производи-
тели или възможности за 
изложения на стоки по 
линия на трансгранич-
но сътрудничество. За-
лата служи като атриум, 

към който са прикачени 
малки самостоятелни и 
с възможност за достъп 
отвътре и отвън мага-
зинчета за промишлени 
стоки и услуги. В север-
ната част са разположени 
складове и площи за об-
служване на комплекса, 
самостоятелни магази-
ни за продажба на семе-
на, торове и пестициди, 
за риба и храни от мест-
ни месопроизводите-
ли. В комплекса са пред-
видени и ателиета за ус-
луги – часовникар, клю-
чар, обущар, фризьорски 
и козметичен салон. Към 
този сектор е и админи-
стративно-обслужващо-
то звено. 

Проектът предвиж-
да обособяване и на 42 
паркоместа за автомоби-
ли, осигурен пешеходен 
достъп до всички обекти 
в комплекса, включител-
но и за хора с уврежда-
ния, а също благоустроя-
ване и озеленяване на те-
рена с изграждане на къ-
тове за отдих, монтиране 
на парково осветление, 
фонтан и други елементи 
на градския дизайн, оси-
гуряващи съвременна и 
естетична среда и за по-
сетителите, и за работе-
щите в новия търговски 
комплекс. 

Силвия ЗЛАТКОВА

Нов общински пазар с евросредства изграждат в Лом

Обект Търговско-логистичен център за развитие 
на трансграничен бизнес и търговия

Възложител Община Лом

Финансиране Програма „Трансгранично сътрудничест-
во Румъния – България”

Проектант ЕТ АРХАТ с р-л арх. Анита Теодосиева

Изпълнител „Стенли - 03“ ЕООД, гр. Лом

Строителен 
надзор

ЕТ “СТИВ – Стефан Иванов, Стоянка 
Иванова”, Монтана 

РЗП 2232.6 кв.м

Етап В строеж

Предстои основен ремонт на спортната зала в Русенския университет  

Проект за реконструкция на спортна зала и лекоатлетическа писта към стадиона 
и нови открити игрища
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Чрез поетапната ре-
ализация на проек-
ти за обновяване и ре-
конструкция на градски 
зони община Бургас ус-
пешно продължава по-
литиката си за повиша-
ване привлекателнос-
тта на града, качеството 
и комфорта на обитава-
не не само в централната 
градска част, но и в жи-
лищните комплекси. Фо-
кусът е към зони от зна-
чителен обществен ин-
терес и социална значи-
мост. Интервенциите са 
насочени основно към 
реабилитация на прос-
транствата от гледна 
точка на тяхната трайно 
установена функция и 

експониране на ключови 
елементи и участъци от 
тях. След реализацията 
на редица проекти за об-
новяване на улици, из-
граждане на паркомес-
та и спортни съоръже-
ния предстои изпълне-
нието на четири проекта 
в жилищни комплекси 
„Меден рудник”, „Сла-
вейков”, „Изгрев” и „Ла-
зур”, за които община-
та обяви обществена по-
ръчка за избор на изпъл-
нител. Поръчката е раз-
делена на четири обосо-
бени позиции, а общата 
й стойност е  1584616 лв.

Над 500 000 лв. ще бъ-
дат вложени в благоус-
трояване на публично 

пространство в кв. 60Б, 
зона Г на жк „Меден руд-
ник“. Проектът пред-
вижда обособяване на 
зони за отдих, оборуд-
ване на детска площад-
ка, фитнес на открито, 
зона за пързаляне с ро-
лери, зона за разполага-
не на пикник маси, пей-
ки, беседки, многофунк-
ционално спортно игри-
ще и 20 паркоместа.

Проектът за изграж-
дане на скейтър парк в 
районен парк „Изгрев“ 
предвижда обновява-
не на алейната мрежа, 
обновяване на зелени-
те площи, допълнително 
парково оборудване на 
съществуващото прос-

транство. Ще се проме-
ни геометрията на алеи-
те така, че да се използ-
ва максимално голяма 
площ за разполагане на 
модулно съоръжение за 
пързаляне, отговарящо 
на всички норми и из-
исквания на ползватели-
те от различни възрасто-
ви групи. Стойността на 
реконструкцията е 449 
053 лв. 

Проектът за благо-
устрояване на детска-
та площадка в районен 
парк „Лазур“ предвиж-
да зониране на терито-
рията с пространства 
за отдих, игри и рекре-
ация, подмяна на амор-
тизираните съоръжения 

и обзавеждане, внедря-
ване на мерки за пови-
шаване на сигурността и 
достъпността на зоната. 
Ще бъде изпълнена уда-
ропоглъщаща настилка 
на площадката за игра 
на площ 530 кв.м. Стой-
ността на реконструкци-
ята е 427 907 лв.

Представят проектите 
за балансирана градска 
среда

На 8 юли ще се про-
веде обществено обсъж-
дане на идейните кон-
цепции за изготвяне на 
„Интегрирани проек-
ти за осигуряване на ба-
лансирана градска сре-
да“ в ЦГЧ, в компле-

ксите „Меден рудник“ и 
„Възраждане“. Дейност-
ите включват обновя-
ване на междублокови 
и пешеходни простран-
ства, зелени площи и об-
служващи улици, при-
лагане на мерки за подо-
бряване достъпността в 
градската среда и енер-
гоефективни решения 
за уличното осветление, 
управление на отпадъци  
в зона Б на жк „Меден 
рудник“, в ЦГЧ и в жк 
„Възраждане“. Проекти-
те се реализират чрез „В 
подкрепа на инвестици-
онната програма на об-
щина Бургас за 2014 - 
2020 г.“. 

Силвия ЦЕНОВА

Община Бургас обяви 
обществена поръчка за 
избор на изпълнител на 
строително-монтажните 
работи за изграждането 
на интерактивния атрак-
цион „Подземният град” 
в Бургас. 

Атракционът „Под-
земният град” ще бъде 
разположен в съществу-
ващи изоставени под-
земни бомбоубежища, 
разположени на терито-
рията на Приморския 
парк. 

Те са изградени през 
60-те години на миналия 
век. Галериите са общо 
12, свързани помежду си 
със 17 коридора и 4 вхо-
да/изхода. Общата им 
площ е 3180 кв.м. 

Проектът за атрак-
циона е разработен от 
„Ателие Серафимов Ар-
хитекти“ ООД в парт-
ньорство с „Продуцент-
ска фирма Ц.С.М.“ ООД. 
Инвестиционният про-
ект се финансира от „Ре-
гионален фонд за град-
ско развитие“ АД и „Со-
сиете Женерал Експрес-
банк“ АД по Европейска-
та инициатива за устой-
чиви инвестиции в град-
ските районни JESSICA в 
рамките на ОП „Регио-
нално развитие“. Обща-
та стойност  на инвести-
цията е 2.1 млн. лв.

Идейният проект е из-
граден върху две основ-
ни дестинации във вре-
мето и пространството, 
които ще дадат възмож-
ност с влизането от цен-
тралния вход (до фон-
тана в Морската гради-
на) посетителите да за-
почнат своето интерак-
тивно пътешествие, во-
дени от Водата. Два ос-
новни коридора – Море-
то и Градът, ще се прели-

ват в определени точки 
един в друг, в които зри-
телят ще има избор как 
да продължи „пътешест-
вието си“. Във всички ат-
ракции посетителят ще 
бъде активен участник 
и със своите действия 
ще предизвиква промя-
ната им. За целта ще бъ-
дат използвани над 1000 
броя високотехнологич-
ни визуални средства – 
прожекция, механика, 
звук, светлина, графика, 
4D и 5D ефекти. Проек-
тът е изцяло съобразен с 
основното предназначе-
ние на бомбоубежището 
и използването му в слу-
чай на извънредни ситу-
ации. 

Предстои бомбоубе-
жището да бъде основно 
реновирано, като се из-
градят хидроизолация и 
вентилация.

Прогнозната стой-
ност на поръчката е 1 
250 000 лв. без ДДС. Сро-
кът за реализация е 210 
дни. Срокът за получава-
не на документи за учас-
тие е до 5 август. Офер-
ти могат да бъдат пода-
вани до 15 август, а отва-
рянето им е насрочено за 
18.08.2014 г.

Паралелно с избора 
на изпълнител за стро-
ителството на атракци-
она община Бургас обя-
ви поръчка и за създава-
не на комплексен аудио-
визуален продукт, засне-
мане, монтаж и постпро-
дукция на игрални, до-
кументални и анимаци-
онни миниатюри за ин-
терактивен атракцион 
„Подземният град“. По-
ръчката е за 22 филма с 
обща продължителност 
50 минути по епизоди и 
зали съгласно одобрения 
идеен проект.

Силвия ЦЕНОВА

Обновяват четири градски зони в Бургас

Търсят изпълнител на строителството на атракцион „Подземният град” в Бургас

„Проектиране на „Проектиране на 
интерактивен атракцион интерактивен атракцион 

„Подземен град“ в Приморски „Подземен град“ в Приморски 
парк, бивши бомбоубежища“, парк, бивши бомбоубежища“, 

гр. Бургас гр. Бургас 
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„Пазари Север“ ЕАД 
обяви обществена по-
ръчка „Упражняване 
на  строителен надзор, 
контрол на строител-
но-монтажни работи и 
изготвяне на  техниче-
ски паспорт за строежа 
по проект „Възстановя-
ване на пазарен  ком-
плекс „Връбница“. Кла-
сирането на участници-
те ще бъде на база  най-
ниска предложена цена, 
а оферти ще се прием-
ат до 11.07.2014 г. Отва-
рянето на офертите ще 
бъде на 16.07.2014 г.

Общинското  пред-
приятие „Пазари Се-
вер“ ЕАД подписа до-
говор за  кредит с Фон-
да за  устойчиво град-

ско развитие на Со-
фия (ФУГРС) за ниско-
лихвен кредит в  размер 
на 1 млн. лв. за реализа-
цията на проекта за па-
зар „Връбница“.  Инди-
кативната стойност на  
цялото строителство е 
1.8 млн. лв.

Проектът
Проектът за въз-

становяване на пазар 
„Връбница“ е направен 
от „А.Д.А.“ ООД.

„Проектът   е израз 
на разбирането, че па-
зарите са обществе-
ни пространства,  зна-
чими  за общуването 
между хората. Нови-
ят пазар ще има харак-
тер на  локален  център 

с изразена идентич-
ност. Покритието, сим-
волизиращо  дървета, е 
знак  за метростанци-
ята и за цялото прос-
транство на  кръстови-
щето“, обясняват  про-
ектантите.

Пазарът е бил на-
пълно  разрушен през 
2010 г. заради  строи-
телството на метрото. 
Оттогава насам  прос-
транството се използва  
като паркинг.

Площта на обекта е 
от 1.5  дка. Проектът 
предвижда освен  тър-
говските съоръжения 
на тържището да  бъде 
изградена малка сцена 
за  провеждане на кул-
турни събития.

Избраният изпълни-
тел за инженеринг на 
обект „Етажен паркинг“ 
е в  процедура на об-
жалване пред Комисия-
та за защита на конку-
ренцията. След  отваря-
не на ценовите оферти 
и класиране на участни-
ците „София тех парк“  
АД избра за изпълнител 
консорциум „ССС Науч-
но-технологичен парк“, 
в  който влизат „Сиенит“ 

ООД,  „Сиенит строител-
на група“ ЕООД и „Ате-
лие  Серафимов - Архи-
текти“ ООД.

Предложението на 
обединението е на стой-
ност 4 494 028 лв., а съ-
браните точки за техни-
ческото предложение са 
130.

Етажният   паркинг е 
с РЗП 14 510 кв.м, а капа-
цитетът му ще е 499 ав-
томобила.   Предвидено 

е в рамките на паркинга 
да има обособено място 
и за   автомивка.

Първите обекти, чи-
ето строителство се оч-
аква да започне скоро, са 
тези за сградите на Екс-
периментариума и на 
Лабораторния комплекс. 
По тях има сключени до-
говори с изпълнителите. 
Останалите 4 поръчки са 
в процедури на обжалва-
не в КЗК и ВАС.

Столичната община 
сключи договор за из-
пълнение по обособе-
на позиция 2 от  поръч-
ката за експозицията в 
Музея за история на Со-
фия, включваща  съз-
даването на мултиме-
дийни  и интерактивни  
продукти. Изпълнител 

е  „Чучков брадърс сту-
дио“ ООД, а стойността 
на договора е за 276 000 
лв. с  ДДС.

Търгът е обособен в 
две самостоятелни по-
зиции. Обособена  по-
зиция 1: „Избор на из-
пълнител за  художест-
вено  пространствено  

оформление, доставка и 
монтаж на музейно обо-
рудване за  постоянната   
експозиция на Музея 
за история на София“ 
и обособена позиция 
2: „Избор  на изпълни-
тел за създаване на мул-
тимедийни  и  интерак-
тивни  продукти“.

Три  обединения 
участват в конкурса. 
Кандидати по   първата 
са обединенията  „АР-
КА-ФАКТОР“ ДЗЗД и 
Обединение „Музей за   
история на София“. По  
втората позиция канди-
датът беше само един - 
„Чучков   брадърс сту-
дио“  ООД.

Музеят за история на 
София ще се помеща-
ва в сградата на  няко-
гашната Централна ми-
нерална баня. Очаква се 
той да бъде официално  
открит наесен.

Ремонтират парк „Герена“
До 15 август се очаква да приключи 
ремонтът на парк „Герена“ в столица-
та. Стойността на обекта е около 360 
000 лева.  
„Парк „Герена” е единственият парк за 
район „Подуяне”. Той е с площ 5.4  хек-
тара и не е реконструиран от 70-те го-
дини на миналия век. В момента се  из-
пълнява първият етап от реконструк-
цията на зелената площ“, коментира 
кметът на район „Подуяне” Ева Митова при проверка на ремонта на парка.   
Първият етап от ремонта включва подмяна на канализация, настилки на алейната мре-
жа, както и монтирането на 100 пейки. Извършва се и  санитарна сеч на растител-
ността, ще бъдат засадени и нови растителни  видове.  

Столичната община избира изпълнители на проекти от 
образователната инфраструктура
Столичният район „Лозенец“ е в 
процедури по избор на изпълни-
тел по два  проекта в сферата на об-
разованието. Единият е с предмет 
„Частично  конструктивно укреп-
ване и СМР на сградата на 35 СОУ 
„Добри Войников“ по  одобрен про-
ект, намиращо се в УПИ III за учи-
лище, кв. 115, м.“Лозенец“  III ч., с 
адрес: ул. „Добри Войников“ №16“. 
Конструктивното укрепване  на 
обекта ще включва двуетажната за-
падна част на училищната сграда,  източната фасада и английските дворове в източна-
та част на четириетажния  учебен корпус. В заданието е посочено, че по всички фаса-
ди се  наблюдават подкожушени мазилки, отцепени первази и корнизи, които трябва  
да бъдат отстранени. Срокът за подаване на оферти за изпълнение по тази  поръчка 
е 08.07.2014 г.
Другият проект, който ще бъде реализиран на  територията на района, е пристроява-
не на ЦДГ 93. По тази поръчка  предстои отваряне на офертите за участие на канди-
датите за изготвяне на  инвестиционен работен проект.
Столичната община отвори и процедура за изготвяне на  инвестиционен проект  в  
идейна и работна фаза и изпълнение на авторски надзор по време на   строителство-
то за обект: „Разширение на сградата на Първа английска   гимназия и 112 СОУ „Сто-
ян Заимов“. Сред изискванията е проектът за  пристройка и надстройка да дава въз-
можност за етапност на  изпълнение  на СМР. Първият етап ще включва конструктив-
но укрепване, пристрояване  и надстрояване на  корпуси 1, 2 и 3. При осъществяване-
то на втория етап  ще бъде укрепен основният корпус – четириетажната сграда. Про-
гнозната стойност без ДДС за проектирането и надзора е 80 000 лв. Срокът за пода-
ване на оферти е 28.07.2014 г.

Пазари „Север“  обяви поръчка за надзор 
при строителството на пазар „Връбница“

Проектът за пазара е разработен от „А.Д.А“ ООД

Обжалват избора на изпълнител на 
етажния паркинг в „София тех парк“

Избраха един от изпълнителите за 
експозицията в Музея на София

Музеят за история на София ще бъде открит наесен
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Обходът на Враца 
е част от път I-1 (Е79) от км 

0+000 до км 6+816.60. Предста-
влява отсечка от участъка Ви-
дин – Ботевград на първокла-
сен път I-1/Е-79/ Видин - София 
- ГКПП Кулата. Общата му дъл-
жина е 6.817 км, двулентов път 
с габарит 10.5 м, проектна ско-
рост 90 км/час, пътен възел тип 
„Тромпет“ с 1 подлез, 2 четири-
клонни кръстовища, 1 кръгово 
кръстовище, 1 жп прелез с ав-
томатична бариера. Обходът е 
изграден от ДЗЗД „Обход Вра-
ца“ с водещ партньор „Трейс 
Груп Холд“ АД , София, и парт-
ньор „Пи Ес Ай“ АД, Стара За-
гора за 14 600 989.45 лв. с ДДС. 
Разрешението за строеж е от 
24 април 2013 г., а срокът за из-
пълнение - 360 календарни дни. 
Строителният надзор извърш-
ва „Трафик холдинг“ ЕООД за 1 
125 600лв. с ДДС.

Търговете за Мездра - Ботев-
град

Участъкът е част от път I-1 
(Е-79), Видин–София, започ-
ва от км 161+367, обхваща ди-
ректното трасе и пътни възли 
„Мездра“, „Дърманци“, „Ребър-
ково“, „Люти дол“, „Новачене“, 
„Скравена“ и „Ботевград“, от-
клонение за стадион „Локомо-
тив“, Мездра и пресичания с 
пътища: с. Люти дол – с. Тип-

ченица, с. Скравена – кариера 
„Скравена“, с. Скравена – вилна 
зона и достига до км 194+122, 
където отново се включва в съ-
ществуващия път I-1 (Е-79). 
Два са търговете за строител-
ство на Мездра - Ботевград: 
за лот 1 от км 174+800 до км 
194+122, т.е. 19.322 км, и за лот 
2 от км 161+367 до км 174+800, 
т.е. 13.433 км. Сроковете, в кои-
то се приемат документи, са по-
кратки от два месеца. Цените за 
всеки са по около 102 млн. лева, 
или по около 7 млн. лв. на ки-
лометър. Досега при търговете 
по най-ниски цени километър 
магистрала се изграждаше за 
по 4.4 млн. лв. на километър. И 
за двата лота ще бъдат избрани 
изпълнители по икономически 
най-изгодната оферта, като тех-
ническото предложение печели 
40 точки, цената - 50, а срокът за 
изпълнение - 10 точки. 

Търгът за лот 2 на Мездра - Бо-
тевград

е за изпълнител за допълни-
телно проектиране и строител-
ство на път I–1 (Е-79) Мездра – 
Ботевград от км 161+367 до км 
174+800. Той включва проекти-
ране за участъка от км 172+000 
до км 174+800 и технически 
проект за реконструкция на съ-
ществуващи ел.съоръжения, 
авторски надзор и СМР. В раз-

глеждания участък се предвиж-
дат 4 пътни възела: „Мездра“, 
„Дърманци“, „Ребърково“ и от-
клонение за стадион „Локомо-
тив“, Мездра и вилна зона при 
км 162+230. В участъка има 8 
големи съоръжения Заради жп 
проекта трасето се изнесе по да-
леч от с. Люти дол и пресичане-
то се осъществи на 2 места - при 
проектната жп гара Люти дол на 
км 172+300 и при тунела на жп 
линията при км 173+250. Пора-
ди това, че се получават големи 
изкопи от новото проектно път-
но решение, се предвижда из-
граждане на 2 малки тунела от 
км 172+570 до км 173+068 и от 
км 173+189 до км 173+520. При 
км 163+571 и при км 167+300 са 
разработени 2 паркинга - един 
симетричен и един несиметри-
чен, разположени от двете стра-
ни на пътя. Стойността на лот 2 
е 103 658 990 лв. без ДДС. Доку-
менти се купуват до 17 часа на 
11 август 2014 г., оферти се по-
лучават до 17 часа на 21 август 
2014 г., оферти се отварят в 14 
часа на 22 август 2014 г.

Търгът за лот 1 от Мездра - Бо-
тевград 

е за допълнително проекти-
ране и строителство на част от 
път I–1 (Е-79) от км 174+800 
до км 194+122. В разглежда-
ния участък се предвиждат 4 

пътни възела: „Люти дол“; „Бо-
женица“; „Скравена“ и „Ботевг-
рад“. В участъка има 13 големи 
съоръжения. Предвидени са 2 
участъка с високи насипи над 
6 м. Началото на участъка за-
почва при км 174+800–грани-
ца с подобект: лот 2 – Мездра – 
Ботевград от км 161+367 до км 
174+800, а края на обекта е при 
км 194+122, където започва път 
II-17. При км 191+583 е разра-
ботен 1 симетричен паркинг, 
разположен от двете страни на 
пътя.

Стойността без ДДС е 101 
703 160 лв. Срокът за изпълне-
ние е 750 дни. Документи се по-
лучават до 17 часа на 8 август 
2014 г. Оферти се предават до 
17 часа на 18 август, отваряне-
то им е предвидено за 16 часа на 
19 август.

Финансирането е осигуре-
но от оперативна програма 
„Транспорт и транспортна ин-
фраструктура“ 2014 - 2020 г., 
твърдят от АПИ.

Проектите Видин - Ружинци и 
Ружинци - Враца
бяха одобрени в пътната аген-
ция на 2 юли. Те са внесени там 
през ноември 2013 г. Подроб-
ности за трасетата търсете в бр. 
4 от 2014 г. и бр. 46 от 2013 г. на 
в. „Строителство Градът“.

Милена ВАСИЛЕВА

Нови пътни търгове на високи цени. Раздвижване 
на проектите в Северозападна България
Обявени са бързи обществени поръчки за Мездра - Ботевград, одобрени са проектите Видин - Ружинци 
и Ружинци- Враца, обходът на Враца е завършен

Агенция „Пътна инфраструкту-
ра“ обяви през последните 
дни над 30 тръжни процеду-

ри. Те са за проектите от програма-
та „Транзитни пътища“ и по двете 
оперативни програми. Сред тър-
говете са две обществени поръч-
ки за строител на трасето Мездра - 
Ботевград и още две - за строите-
лен надзор на двата лота.
През миналата седмица бяха одо-
брени и двата проекта за участъ-
ците Видин - Ружинци и Ружин-
ци - Враца, които бяха предадени 
в агенцията през ноември 2013 г.; 
6 юли е датата за откриване на об-
хода на Враца, който е завършен с 
Акт 15 на 25 юни 2014 г.

с. Ружинцис. Ружинци

с. Плешивецс. Плешивец

с. Белоптиченес. Белоптичене

с. Белоптиченес. Белоптичене

с. Белоптиченес. Белоптичене

с. Гюргичс. Гюргич

с. Белотницис. Белотници

с. Смоляновцис. Смоляновци

Селска бараСелска бара

с. Горна с. Горна 
ВереницаВереница

с. Долна с. Долна 
ВереницаВереница

Киселевска бара

Киселевска бараНе всички пътища в Северна България са такива, но...

Проект на Видин - РужинциПроект на Видин - Ружинци

Проект на Проект на 
Ружинци - ВрацаРужинци - Враца
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ПЪТИЩА

Лот 2 на „Марица“ е в график, 
лот 1 изостава

Становище на Аген-
цията по обществени по-
ръчки даде зелена свет-
лина за незабавен ремонт 
на моста при с. Ясен, 
който е в аварийно със-
тояние. Изборът на об-
щина Плевен да открие 
процедура на договаря-
не без обявление е зако-
носъобразен, е заключе-
нието на агенцията. 

Община Плевен въз-
лага директно дейност-
ите по ремонта на ста-
рия мост (посока София 
- Плевен) при Ясен на 
общинското дружество 
„Инжстрой”. Освен пре-
доставената за целта от 
Междуведомствената ко-

мисия за възстановяване 
и подпомагане при Ми-
нистерския съвет сума 
от 268 600 лв. община 
Плевен ще отдели от бю-
джета си останалата не-
обходима сума за неот-
ложните работи, инфор-
мират от пресцентъра на 
общината. Кметът на об-
щина Плевен издаде За-
повед за временна орга-
низация на движението 
по мостовото съоръже-
ние, съгласувана с ОД на 
МВР, която регламенти-
ра пренасочване на дви-
жението двупосочно по 
новия мост (посока Пле-
вен – София) и ограни-
чаване на скоростта до 

приключване на ремонта 
на стария мост. Монти-
рани са нови пътни зна-
ци. Очаква се дейности-
те да започнат през тази 

седмица. Те включват де-
монтаж на мантинелите, 
парапетите, асфалтова-
та настилка и хидроизо-
лацията. Ще се изпълни 

нова връхна конструк-
ция с монтаж на същест-
вуващите мантинели и 
нови парапети. Ще бъде 
възстановена бетонова-
та повърхност по греди 
и стълбове, както и ком-
прометираната носеща 
армировка, подбиване 
на устои и отводняване 
на цялото съоръжение.

Според направени-
те разчети 1.1 млн. лева 
са необходими за рекон-
струкцията на двата мо-
ста при с. Ясен, каза нас-
коро кметът проф. д-р 
Димитър Стойков. Ис-
канията към Междуве-
домствената комисия са 
били 600 хил. лв. за ста-

рия и 500 хил. лв. за но-
вия мост, припомни то-
гава градоначалникът. 
Новата експертиза опре-
дели стария мост в ава-
рийно, а новия – в преда-
варийно състояние. На-
правено е ново искане 
към комисията за оста-
налата част от сумата. 

Двата моста - стари-
ят и новият, са разполо-
жени един до друг. Съо-
ръженията са основна-
та връзка вход-изход на 
Плевен за София и цяла 
Западна България. Про-
ектът е на плевенската 
фирма „Влахов инжене-
ринг“ ЕООД.

Силвия ЗЛАТКОВА

„Инжстрой“ започва спешен ремонт на стария мост при Ясен край Плевен

Ще завършим лот 2  на 
„Марица“ в срок, каза-
ха строителите от „ПСТ 
Холдинг“. 

„Срокът на приключ-
ване на лот 1 ще е март 
2015 г., каза главният ин-
женер на обекта Салва-
торе Бурджо от Чи Ем 
Чи. Стартирахме проекта 
през октомври 2011 г., ар-
хеологическите разкопки 
и двете зими - 2011/2012 и 
2012/2013, забавиха про-
цеса на изграждане.“ 

Тези три фактора са 
причина и за иска за до-
пълнително финансира-
не от 20 млн. лв., който 
компанията е внесла есен-
та на 2013 г. Според Сал-
ваторе Бурджо Чи Ем Чи 
все още не е получила ни-
какъв отговор - нито да, 
нито не. 

„Отхвърлихме иска, 
дадохме отрицателен от-
говор, няма да има оскъ-
пяване на обекта“, посочи 
инж. Стефан Чайков.

Според министъра на 
регионалното развитие 
Десислава Терзиева за-
вършените строителни 
работи на лот 1 на магис-
трала „Марица“ Оризо-

во - Димитровград със-
тавляват 42% от цялото, 
докато изпълнението на 
втория лот Димитров-
град - Харманли е 72%. 
По предварителни разче-
ти двата лота следва да бъ-
дат готови до края на но-
ември. Министър Терзие-

ва за пръв път показа из-
вестно съмнение за лот 1 
на магистрала „Марица“ - 
в случай на непредвидени 
допълнителни дейности 
този участък трябва най-
късно да бъде завършен 
до март 2015 г. и „Мари-
ца“ да бъде въведена в 

експлоатация частично. 
Дни след проверката ми-
нистър Терзиева се вър-
на на първата си позиция 
- и двата участъка от АМ 
„Марица“ ще бъдат гото-
ви през ноември 2014 г. 

Проектът „Изграждане 
на АМ „Марица“ лот 1 и 

лот 2” се съфинансира от 
Кохезионния фонд на Ев-
ропейския съюз и нацио-
налния бюджет чрез ОП 
„Транспорт“ 2007 - 2013 г. 
Със средства от оператив-
ната програма се изграж-
дат общо 65.62 км.

Милена ВАСИЛЕВА

ЗА ЛОТ 1 И ЛОТ 2 НА АМ “МАРИЦА“
Участък Дължина Изпълнител Строителен надзор Проектант

Лот 1 Оризово – Ди-
митровград, от км 
5+000 до км 36+400

31.4 км

 „Кооператива Муратори & Чементисте 
- Чи. Ем. Чи. ди Равена“, стойността на 
договора за СМР е 159 755 613. 60 лв. 

с ДДС.

ДЗЗД „Т7/СНИК“, дого-
ворът е за 678 600 лв. с 

ДДС.

„Пътпроект” 
ЕООД

Лот 2 Димитровград 
– Харманли, от км 
36+400 до км 70+620

34.22 км

Сдружение „Марица Хайуей“, съставе-
но от „ПСТ холднг“ и „Порр“. Стойността 

на договора за СМР е 146 564 400.00 
лв. с ДДС

 ДЗЗД „РУТЕКС – ЕТЕ“, 
договорът е за 799 200 лв. 

с ДДС

„Пътпроект” 
ЕООД

Камен Кичев, 
изпълнителен 
директор на „ПСТ 
Холдинг“:

Изграждането на пътища е 
предизвикателство. Но ние 
ще се справим в предвидения 
срок - лот 2 Димитровград - 
Харманли на магистрала „Ма-
рица“ ноември 2014 г. Смя-
там, че и лот 1 може да бъде 
завършен в този срок.

Цветан Цонев, 
председател 
на борда на 
директорите на 
„ПСТ Холдинг“:

Изпълнени са 17 процента 
от асфалтовите работи 
и 72% от строителните. 
Пътната агенция се разпла-
ща в срок.

М
инистрите на регионалното развитие 
Десислава Терзиева и на транспорта, 
информационните технологии и съ-
общенията Данаил Папазов заедно с 
председателя на управителния съвет 

на Агенция „Пътна инфраструктура“ инж. Стефан 
Чайков провериха миналата седмица изграж-
дането на автомагистрала „Марица“. Както и по 
другите аутобани и на „Марица“ има много архе-
ологически разкопки (в 6 участъка), които накъс-
ват трасето и не позволяват то да се изпълни на 
етапи и с отделни разрешения за ползване. На-
лага се специфична организация на строителния 
процес. Каква е тя разказват изпълнителите на 
различните лотове.

Петър Стефанов, 
управител на 
„Рутекс“ООД:

Всичко е точно - работим 
по график, издаваме серти-
фикати, получаваме финан-
сиране.“

Кариера на лот 1 на магистрала „Марица“
По тази следа ще се оформи началото трасето на 
лот 2 на „Марица“

Фотограф Мария СъботиноваФотограф Мария Съботинова
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ЖЕЛЕЗНИЦИ, ГРАДСКА МОБИЛНОСТ

По 36-километровия 
железопътен участък от 
Димитровград до Хар-
манли се работи с добри 
темпове, каза след оглед 
на строителните работи 
миналата седмица минис-
търът на транспорта, ин-
формационните техноло-
гии и съобщенията Дана-
ил Папазов. Ремонтира се 
приемното здание на жп 
гарата в Димитровград. 
Монтирани са 10 нови 
стрелки. Изграждат се пе-
шеходният подлез и над-
лез, като са монтирани и 
две пасарелки. По всич-
ките 13 големи съоръже-
ния (мостове и надлези) 
се работи усилено. Изпъл-
нени са по-голяма част от 
малките съоръжения, по-

ложени са 3.3 км железен 
път и стълбовете за кон-
тактната мрежа. Физиче-
ският напредък на отсеч-
ката е над 55%. Очаква се 
на 14 декември т.г. да бъде 
пуснато движението меж-
ду жп гарите Димитров-
град и Симеоновград. По 
трасето са разкрити 6 ар-
хеологически обекта, като 
по един от тях работата 
вече е приключила.  

Строи се и в железо-
пътната отсечка Харман-
ли – Свиленград – гръцка 
граница, която е с дължи-
на от 38 км. На жп гарата 
в Свиленград е изградена 
част от конструкцията. В 
товарната гара са изпълне-
ни изкопни и насипни ра-
боти, като на места е дос-

тигнато нивото за монтаж 
на железния път. Работи 
се по две големи съоръже-
ния – надлез при р. Сива 
река и мост. По отсечката 
от Свиленград до гръцка-
та граница е рехабилити-
ран железният път в це-
лия участък, предстои из-
граждането на около 1500 
метра контактна мрежа. 
Физическият напредък 
на отсечката от Харман-
ли до Свиленград – гръц-
ка граница е около 40%. В 
междугарието Любимец – 
Свиленград вече напълно 
са изградени близо 8 км 
жп линии и откосите са 
озеленени с така нарече-
ния хидропосев. До един 
месец се очаква участъкът 
между двата града да бъде 

пуснат за временна екс-
плоатация. Железопътни-
те мостове над реките Ло-
зенска и Белишка са на-
пълно изградени. Трасето 
между Любимец и Бисер е 
готово за полагане на же-
лезен път.   

Изградени са и GSM-R 
кулите в Генералово и 
Свиленград, завършен е 
монтажът на оптичен ка-
бел в участъка към тур-
ската граница, като е при-
ключил и ремонтът на по-
мещението за сигнализа-
ционно оборудване в Ди-
митровград.

95% от тяговата под-
станция Свиленград вече 
са изградени, предстои тя 
да бъде свързана с елек-
трическата мрежа.  

Очаква се целият про-
ект да приключи през ес-
ента 2015 г.

Пред журналисти ми-
нистър Папазов каза, че  
изпълнението на участъ-
ците от жп трасето Сеп-
тември - Пловдив вече 
надхвърля 10-15% - зара-
ди оспорване на строи-
телния надзор проектът 
се забави и стартира едва 
през есента на миналата 
година. По първата по-
зиция Септември - Па-
зарджик вече е построен  
временен железен път в 
междугарието Септември 
– Звъничево и железен 
мост на км 106+700. Кон-
тактната мрежа се демон-
тира. По втората позиция 
Пазарджик - Стамболий-

ски се изгребва съществу-
ващият баласт, след което 
ще започне строителство-
то на трасето. На участъка 
от Стамболийски до Плов-
див - позиция 3, напредъ-
кът е най-голям, вече е по-
ложен 4.5 км железен път, 
очаква се до 15 юли да бъ-
дат достигнати 8.2 км.

Проектирането на сис-
темите за сигналазация и 
телекомуникация завър-
ши, има разрешение за 
строеж и строителството 
предстои, обобщи транс-
портният министър. Об-
щата стойност на жп про-
екта Септември - Плов-
див е около 630 млн. лв. 
Очаква се той да приклю-
чи през лятото на 2015 г. 

Милена ВАСИЛЕВА

Пускат жп линията Димитровград - 
Симеоновград на 14 декември
До месец участъкът от Любимец до Свиленград ще бъде готов за временна експлоатация

Подготвя се фаза 2 на проекта за 
интегриран градски транспорт в София
Столичната община подготвя фаза 2 на проекта за ин-
тегриран градски транспорт. Стойността на подготов-
ката е 354 166.66 лв. без ДДС, а реализацията на про-
екта е предвидена за периода 2014 - 2020. Спечелилият 
търга ще подготви проектно предложение за надграж-
дане и модернизация на градския транспорт в София. 
То ще включва апликационен формуляр на Европейския 
парламент и съвета, одобрение на обоснован вариант 
за финансиране от ОПРР 2014 - 2020, включително ана-
лиз разходи–ползи и оценка за съответствие на околна-
та среда. и ще бъде подадено  в УО на ОП „Региони в 
растеж” 2014-2020, приоритетна ос 1: Устойчиво и ин-
тегрирано градско развитие. По смисъла на Регламент 
1303/2013 на Европейския парламент и съвета проек-
тът ще бъде структурират като „голям проект“. Про-
гнозната стойност ще бъде установена след реализа-
цията на тази обществена поръчка. Столичната общи-
на ще бъде бенефициент на безвъзмездната финансо-
ва помощ. Компаниите за градски транспорт в община-
та като „Център за градска мобилност” ЕАД, оператори 
на автобусни, тролейбусни и/или трамвайни линии и др. 
имат съществена роля като заинтересувани страни в 
разработването и последващото изпълнение на проек-
та. Икономически най-изгодната оферта се определя от 
техническото предложение - 70 точки и цената - 30 точ-
ки. Кандидатите могат да подават оферти до 17.30 часа 
на 11 август 2014 г. Офертите се отварят в 10 часа на 
12 август 2014 г.  

Обжалването във 
Върховния администра-
тивен съд приключи, 
проектът за обновява-
не на жп гарата в Бургас 
е пред старт. Предстои 
подписване на договора 
с изпълнителя. Това обя-
ви министърът на транс-
порта, информационни-
те технологии и съобще-
нията Данаил Папазов 
миналата седмица, кога-
то представи заедно със 
заместниците си Петър 
Киров и Георги Тодоров 
свършеното от ведом-

ството за една година.
С най-добри показа-

тели от търга за строи-

телство е ДЗЗД „Девня 
Строй Инженеринг“,  в 
което се включват „Дев-

ня Трейд“, „Гигастрой“ 
ООД и „Евробилдинг 
Инженеринг“ ООД. Обе-
динението получи най-
много точки за техниче-
ското си предложение - 
28, и предложи най-ни-
ската цена - 8 012 172 лв.

Бургаската пътниче-
ска жп гара беше вклю-
чена в общ проект за ре-
хабилитация на гарови 
комплекси с финанси-
ране от ОП „Транспорт“ 
2007 - 2013. В програ-
мата попадат още Цен-
трална жп гара София и 

гара Пазарджик. Общата 
стойност на проекта е 97 
млн. лева. Индикативни-
ят бюджет за бургаската 
гара е 13 млн. лв., като 
сумата включва и строи-
телния надзор. 

Проектът „Рехабили-
тация на гаров комплекс 
жп гара Бургас, пътни-
ческа“, е синхронизи-
ран с плановете на об-
щина Бургас за развити-
ето на цялата зона в гра-
да. Приемното здание на 
гара Бургас е паметник 
на културата, строена 

през 1929 г. Сградата е с 
РЗП 3838 кв.м, изпълне-
на е на два етажа, със су-
терен, с две фасади към 
предгаровия площад и 
градина - на север и из-
ток. 

Ремонтът на гара Па-
зарджик ще бъде завър-
шен на 15 септември 2014 
г., стана ясно по време на 
проверка на обекта пре-
ди десетина дни.

Срокът за завършва-
не на ремонта на Цен-
трална жп гара София е 
ноември 2015 г.

Проектът за въвеж-
дане на система за бърз 
автобусен транспорт 
(BRT) в Бургас включва 
изграждането на обо-
собена линия за бър-
зо придвижване с авто-
бус на градския транс-
порт с две разклоне-
ния в северната част на 
Бургас, свързваща ком-
плекс „Меден рудник“ с 
комплекс „Славейков“ 
и комплекс „Изгрев“, 
с начална спирка „Тер-
минал Меден рудник“ 
и крайни спирки, съот-
ветно в жк „Изгрев” и 
жк „Славейков”. Пред-
вижда се в различните 
участъци на BRT да се 
извърши реконструк-
ция на съществуващи 
пътни настилки, мар-
кировка за обособяване 
на отделни ленти, как-
то и реконструкция/из-
граждане на нови све-
тофарни уредби за ре-
гулиране на движение-

то на превозните сред-
ства с приоритет за ав-
тобусите. Успоредно с 
изграждане на трасе-
то ще бъдат изграде-
ни, рехабилитирани 
или маркирани в път-
ните настилки трасе-
та от системата от ве-
ломаршрути. Строи-
телно-монтажните дей-
ности включват и из-
граждане на платфор-
ми за междинните ав-
тобусни спирки (без 
спиркозаслони) по тра-
сето. На крайните ав-
тобусни спирки в ком-
плексите „Славейков” и 
„Изгрев” ще се извър-
шат минимални реха-
билитационни работи, 
главно отнасящи се до 
подходите до спирките. 

Трасето на BRT е раз-
делено на два етапа за 
избор на изпълнители 
на които община Бур-
гас вече обяви общест-
вени поръчки.

Етап 1
включва изграждането 
на бърза автобусна линия 
в участъка от кръстови-
щето на ул. „Индустри-
ална“ с бул. „Мария Луи-
за“ до крайни автобусни 
спирки в к-с „Славейков” 
и к-с „Изгрев” с дължина 
8640 м и система от вело-
сипедни алеи по трасето 
и с дължина 6500 м.  Об-
щият брой на светофар-
но регулираните кръсто-
вища е 22. По трасето ще 
бъдат изградени 22 меж-
динни и 4 крайни авто-
бусни спирки. Прогноз-
ната стойност на поръч-
ката е 12 914 689 лв. без 
ДДС, а срокът за изпъл-
нението Ӝ - 10 месеца.

 
Етап 2

включва изграждане-
то на бърза автобусна ли-
ния в участъка от кръс-
товището на ул. „Ин-
дустриална“ с бул. „Ма-
рия Луиза“, включител-

но кръстовището с бул. 
„Иван Вазов” до авто-
бусен терминал „Меден 
рудник” с дължина 6277 
м и система от велоси-
педни алеи с дължина 
6824 м. Общият брой на 
светофарно регулирани-
те кръстовища е 10. Тол-
кова е и броят на предви-
дените изграждане меж-
динни автобусни спир-
ки. Прогнозна стойност 
на поръчката е  8 721 049 
без ДДС, а срокът за реа-
лизацията - 10 месеца.

 
Срокове

Срокът за получава-
не на документите за 
участие и в двете поръч-
ки е до 25 юли. Офер-
ти могат да се подават до 
04.08.2014  г. Отваряне-
то на офертите е насро-
чено за 5 август. Тези за 
етап 1 ще бъдат отворе-
ни в 10:00 часа, а за етап 
2 - в 15:00 часа.

Силвия ЦЕНОВА

Тази седмица ще бъде подписан договорът за обновяване на жп гара Бургас

Бързата автобусна линия в Бургас - в два етапа
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ГРАДСКА МОБИЛНОСТ

„На този етап достъпът 
до трамвай №7 няма да е 
контролиран, но Центъ-
рът за градска мобилност 
обяви търг за изпълни-
тел, който да изгради сис-
тема като при метрото - 
с турникети и контроли-
рано влизане в пероните 
на трамвайното трасе на 
бул. „България“. Най-ве-
роятно това ще е факт от 
догодина.“

Това каза заместник-
кметът по транспорта на 
Столичната община Лю-
бомир Христов, който 
провери миналата седми-
ца ремонта на трасето на 
трамвая. Според графика 
той следваше да е завър-
шен и въведен в експло-
атация от 1 юли. Картата 
или билетът ще се вали-
дират още в подлеза към 
трамвая.

Подобна система ще е 
възможна само там, къ-
дето има обособени огра-
дени трасета и достъпът 
до спирките е чрез пре-
минаване през подлез. 
Освен бул. „България“ 
други такива места в Со-
фия са бул. „Цар Борис 
III“, където върви трам-
вай №5, и „Ботевградско 
шосе“, по който се движи 
трамвай №22. Преди вся-
ка такава спирка ще има 
билетни автомати за път-
ниците без карти за град-
ския транспорт.  

Според Любомир Хри-
стов до 1 юли е завършил 
напълно монтажът на 
релсовия път - 7433.4 м 

единичен коловоз релсов 
път, от които 2898.5 м са в 
крива и 48 м - в стрелки. 
Изпълнена е кабелната 
мрежа средно напреже-
ние и контактната мрежа 
- монтирани са 109 нови 
стоманени стълба и 6260 
м нова контактна мре-
жа. До 11 часа на 30 юни 
2014 г. са завършени и 72-
часовите проби при екс-
плоатационни условия на 
строежа.

Общината е недоволна 
от изпълнението на до-
вършителните работи 
- по спиркови перони и 
подходи към тях, обез-
опасителните съоръже-
ния, настилките, има 
проблеми и с отводнител-
ните съоръжения. Любо-

мир Христов е на мнение, 
че изпълнителят не е раз-
чел правилно срока за ра-
бота, което е повлияло на 
организацията на стро-
ителния процес. Изпъл-
нител на трасето е „СК 13 
Трансстрой“.

Закъснението ще бъде 
санкционирано по 0.5% 
от стойността на дого-
вора за всеки просрочен 
ден, което е приблизител-
но по 42 хил. лв. на ден.

Щом трасето бъде пус-
нато в експлоатация, по 
него ще бъдат пренасо-
чени новите трамваи до-
ставени със средства от 
ОП „Околна среда“ 2007 
- 2013. Ремонтът на же-
лезния път се финанси-
ра чрез ОП „Регионално 
развитие“ 2007 - 2013 с 

почти 7 млн. лв.
За съжаление този 

трамвай няма да е със 
„зелени релси“, защото 
проектът по ОПРР е одо-
брен без затревяване на 
железния път, каза още 
Любомир Христов. При 
ремонта на простран-
ството около Руски па-
метник обаче със сигур-
ност мотрисите покрай 
него ще се движат върху 
трева. Участъкът ще пос-
лужи като демонстраци-
онен проект за предим-
ствата на зелената площ. 
Освен с естетически ка-
чества тя действа като ес-
тествен отводнител при 
дъждове, намалява град-
ския топлинен ефект и 
замърсяването като цяло. 
Следващият такъв про-

ект ще бъде по линията 
по бул. „Македония“, съ-
общи Любомир Христов. 

Втората фаза на проекта 
за трамвай №7
- кръстовището на бул. 
„България“ и бул. „Ив.
Ев. Гешов“, ще се реали-
зира паралелно с изграж-
дането на кръстовището 
на две нива на това мяс-
то. Все още се обжалва за-
поведта за подробен ус-
тройствен план, с който 
ще се регламентират гра-
доустройствените проце-
дури, които трябва да бъ-
дат извършени и ще да-
дат възможност да се из-
даде разрешение за стро-
еж на кръстовището на 
две нива. Три са жалби-
те, едната е отхвърлена, 

решение по другите две 
се очаква до края на юли. 
Жалбите са от граждани, 
които не искат на това 
място да има  кръстови-
ще. Те са пречка за полу-
чаване на разрешение за 
строеж.

Спирките на трамвая 
и подходите към тях в 
близост до кръстовище-
то ще бъдат ремонтирани 
по време на втората фаза 
на проекта.  

Няма опасност да бъ-
дат замразени проекти-
те в оста „Градско разви-
тие“, каза Любомир Хри-
стов. Резултатът обаче от 
временното спиране на 
средствата по ОПРР води 
до натиск върху нацио-
налния бюджет и бюдже-
тите на общините, допъл-
ни зам.-кметът.

Другите компоненти в 
проекта за ИГТ

Вече е обявен търгът 
за новия трамвай от Се-
минарията към „Дърве-
ница“. Все още се обжал-
ва изборът на ИТС за 20-
те кръстовища в София, 
информационните таб-
ла се поставят на опреде-
лените места, каза Любо-
мир Христов. Още сме в 
график, няма опасност да 
изгубим пари по проек-
та за интегриран градски 
транспорт на столицата.  

През август ще прис-
тигнат останалите 16 тро-
лея - досега в движение са 
въведени 34 тролейбуса.  

Милена ВАСИЛЕВА

Контролиран достъп до трамвай №7 ще има догодина
Тази седмица завършват релсовото трасе по бул. „България“ и пускат в движение новите мотриси

„Център за градска 
мобилност“ ЕАД обяви 
търг за „Доставка, мон-
таж и въвеждане в екс-
плоатация на система 
за контрол на достъпа”. 
Поръчката включва дос-
тавка, монтаж, изпитва-
ния и въвеждане в екс-
плоатация на система-
та, поддръжка и акту-
ализация на внедрения 
софтуер и инсталира-
ния хардуер, обслужващ 
системата, обучение на 
служители от „Центъра 
за градска мобилност“ 
ЕАД, приемателни те-
стове.

Ще бъде избрана ико-
номически най-изгодна-
та оферта. Цената има 
тежест 40 точки, а тех-
ническото предложение 
- 60. 

Кандидатите могат 
да подават оферти до 21 

август т.г. Банковата га-
ранция е 10 000 лв. Сро-
кът за изпълнение  е 24 
месеца. 

Изпълнителят следва  
да осигури:

•Доставка на система 
за контрол на достъпа, 
в която попада доставка 
на софтуер, обслужващ 
системата за контрол на 
достъпа. Той се състои 
от софтуер за работа и 
управление на система-
та за контрол на достъпа 
и  софтуер/интерфейс 
за връзка и синхрони-
зация между електрон-
ната система за контрол 
на достъпа и вече изгра-
дената автоматизирана 

система за таксуване на 
пътници.

•Доставка на харду-
ер и компоненти, об-
служващи системата, 
състоящи се от поне 28 
турникета; 14 електрон-
но управляеми врати; 
28 четци за безконтакт-
ни MiFARE карти; 28 
баркод четци; 13 маши-
ни/автомати за продаж-
ба на карти; 27 IP каме-
ри за видеонаблюдение и 
прилежащи устройства 
за визуализация и съхра-
нение на видеопотоците. 
Необходими ще са 1 сър-
вър - 1 система за съхра-
нение на данни (storage).

Милена ВАСИЛЕВА

Осем нови тролейбуса 
на стойност над 7. 5 млн. 
лева ще има Стара Загора 
по проект на ОП „Окол-
на среда“. В заводите на 
„Шкода електрик“ в Пил-
зен, Чехия, бяха произве-
дени първите два тролей-
буса за градския транс-
порт на Стара Загора. С 
влак те ще отпътуват към 
България. В Стара Загора 
се очаква да пристигнат в 
средата на месец юли, съ-
общи Димитър Авджиев, 
управител на общинското 
дружество „Тролейбусни 
превози“ ЕООД, което ще 
експлоатира новия подви-
жен тролейбусен състав.

През август ще прис-
тигнат още 3 тролея, а по-
следните 3 се очакват през 
октомври. Заедно с новите 
тролеи в града  идва и ин-
структор, който ще обу-
чи първите 10 водачи на 

новите возила.  В начало-
то на април трима души 
от общинското друже-
ство преминаха обучение 
в „Шкода“ като сервизни 
специалисти за работа по 
механиката, електроника-
та и електрическата сис-
тема  на новите машини. 
Те ще обслужват тролеи-
те както по време на три-
годишното гаранционно 
обслужване, така и след 
това.

Кметът Живко Тодо-
ров подписа на 6 ноември 
2013 г. договора, според 

който Стара Загора ще 
получи новите 8 тролея. 
Четири общини си пар-
тнират в проекта „Прила-
гане на мерки за подобря-
ване качеството на живот 
в градовете Бургас, Варна, 
Стара Загора и Плевен“ на 
МОСВ.

С още 14, които общи-
ната ще придобие чрез 
интегрирания градски 
транспорт по ОПРР, тро-
лейбусният парк на гра-
да ще бъде напълно об-
новен.

Светла ДОБРЕВА

ЦГМ ще приложи системата 
за билетен достъп до метрото и 
при бързите трамваи

СРОКОВЕ

Получаване на документи до 16.30 ч. на 11.08.2014 г.

Подаване на оферти до 16.30 ч. на 21.08.2014 г.

Отваряне на офертите до 14.00 ч. на 22.08.2014 г.

Първите два нови тролейбуса 
за градския транспорт на Стара 
Загора пътуват към България

Пробите по трасето бяха извършени 
със старите трамваи, информацион-
ните табла са от проекта за ИГТ

Заради некачествени довършителни работи линията ще бъде пусна-
та със седмица закъснение, каза заместник-кметът по транспорта 
на София Любомир Христов (вдясно) Фотограф Мария Съботинова

Общината е недоволна от някои до-
вършителни работи
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На 27 юни изтече 
срокът за подаване на 
оферти за изграждане 
на „Зоната за обслужва-
не на яхти” в бургаско-
то пристанище. Строи-
телно-монтажните ра-
боти се отнасят за ин-
вестиционния проект 
„Марина Порт Бургас” в 
терминал „Бургас изток 
1“, халета на Яхт клуб - 
порт Бургас, Яхт клуб - 
Черноморец” и хале-ра-
ботилница на Яхт клуб 
- „Пристанище Бургас” 
ЕАД.

Проектът за разши-
рение на яхтеното прис-
танище е разработен от 
„Атика – З5” ООД с  гла-
вен проектант арх. Ро-
сица Йовчева. Обектът 
е първа фаза от проект 
„Зона за обществен дос-
тъп“, „Пристанище Бур-

гас“ ЕАД - проектиране 
на яхтостоянки“. Ситу-
ирането на марината е 
предвидено по кейовия 
фронт на нулево кейо-
во място, което е обосо-
бено като зона за яхти – 
швартоване, пристава-
не и домуване. Кораб-
ното място е с изградена 
инфраструктура – вода, 
електрификация и пъ-
тища.

Предвижда се поста-
вянето на понтони за 60 
плавателни съда – яхти 
и лодки. Стоянките ще 
бъдат оборудвани с не-
обходимите аксесоари за 
нормалното обслужване 
на плавателните съдове.

С реализацията на 
проекта за изграждане 
на Морска гара в Бургас 
на практика стартира 
оформянето на турис-

тическа част от прис-
танище „Бургас изток”, 
което до момента функ-
ционираше изцяло като 

търговско. След реали-
зирането на проекта ях-
теният порт ще стане 
част от оформящата се 

зона за обществен дос-
тъп. 

Предвижда се раз-
ширяването на яхтения 

порт да започне в нача-
лото на следващата го-
дина.

Силвия ЦЕНОВА

На страницата на Ми-
нистерството на транс-
порта, информационни-
те технологии и съобще-
нията е публикуван про-
ект на Наредба за усло-
вията и реда за пости-
гане сигурността на ко-
рабите, пристанищата и 
пристанищните райони

Предлага се Наред-
ба № 53 от 2.07.2004 г. да 
бъде отменена. Новата 
наредба се отличава ос-
новно в частите, отнася-
щи се до сигурността на 
пристанищата и прис-
танищните райони, как-
то и по отношение кон-
кретизирането на някои 
от общите изисквания 
към държавите - членки 
на ЕС, посочени в Дирек-
тива № 2005/65/ЕО на ЕП 
и на Съвета от 26 октом-
ври 2005  г. относно по-
вишаване сигурността 
на пристанищата и из-
исквания от глава XI-2 
„Специални мерки за за-
силване на морската без-
опасност” на Междуна-
родната конвенция за 
безопасността на човеш-
кия живот на море от 
1974 г., както е измене-
на (SOLAS), и Междуна-
родния кодекс за сигур-
ност на корабите и прис-
танищните съоръжения 
(ISPS Code) от нея.

В глава първа са усло-
вията и редът за пости-
гане на сигурността на 
морските кораби, плава-
щи под българско знаме, 

морските пристанища, 
морските пристанищни 
съоръжения и приста-
нищни райони на РБъл-
гария, както и начини-
те на тяхното постигане. 
Министърът на транс-
порта, информацион-
ните технологии и съоб-
щенията ръководи, ко-
ординира и контроли-
ра дейностите, осъщест-
вявайки правомощията 
си чрез ИА „Морска ад-
министрация”. Уреде-
ни са въпросите на отно-
шенията с ЕК и Между-
народната морска орга-
низация. Регламентиран 
е статутът на Съвета за 
морска сигурност, него-
вият състав и разпреде-
лението на задължения 
между членовете му. Ре-
гламентирани са задъл-
женията,  функциите и 
задачите на отделните 
ведомства, които имат 
отношение към пости-
гането на сигурността на 
корабите, пристанища-
та и пристанищните ра-
йони. 

В глава втора и тре-
та от проекта за наред-
ба са уредени въпросите, 
свързани с декларацията 
за сигурност на кораба и 
задълженията на кора-
бопритежателя по отно-
шение на сигурността на 
корабите.

В глава четвърта са 
регламентирани въпро-
сите на сигурността на 
кораба.

В глава пета  - въпро-
сите на сигурността на 
пристанищата и приста-
нищните райони. 

В глава шеста  - за въ-
просите, отнасящи до  
прегледите на кораби, а 
също така и издаване-
то и заверката на меж-
дународно свидетелство 
за сигурност на кораба и 
временно международно 
свидетелство за сигур-
ност на кораба. 

В глава седма са уреде-
ни статутът, правомощи-
ята и начинът на упъл-
номощаване на призна-
тите организации по си-
гурността на корабите 
пристанищата и приста-
нищните райони.

В глава осма е създа-
ден ред за пристанищата, 
за които съгласно меж-
дународните документи 
и действащото българ-
ско законодателство не 
беше задължително съз-
даване и поддържане на 
режим по сигурността. 
Това са всички приста-
нища на река Дунав, как-
то и яхтените, рибарски-
те и пристанищата със 
специално предназначе-
ние на море. 

В глава девета се съ-
държат административ-
нонаказателни разпо-
редби за наказване на на-
рушения, свързани с ре-
жима за сигурност на ко-
рабите, пристанищата и 
пристанищните райони.

Силвия ЦЕНОВА

Държавно предприя-
тие „Ръководство на въз-
душното движение“ обя-
ви обществена поръч-
ка за избор на изпълни-
тел за „Реконструкция 
на технически блок и ле-
тищна контролна кула 
(ЛКК) на ЛЦ за ОВД - 
Бургас”. 

Сградата се състои от 
две конструктивно свър-
зани тела - ниско и висо-
ко, чиято форма и разме-
ри се определя от основ-
ните им функции. Ни-
ското тяло – технически-
ят блок, е на три етажа - 
един подземен и два над-
земни. В него се помеща-
ват административни и 
технически помещения, 
осигуряващи дейността 
на ЛЦ за ОВД - Бургас. 
Високото тяло е на осем 
етажа - един подземен и 
седем надземни. Носе-

щата конструкция е мо-
нолитна стоманобето-
нова, като до нивото на 
второто надземно ниво е 
конструктивно свързана 
с тази на ниското тяло. 
На последното ниво е 
разположена оператив-
ната зала на летищната 
контролна кула, а на по-
ниските етажи - техни-
чески помещения, осигу-
ряващи нейната работа. 

Общата застроена 
площ е 409 кв.м, разгъ-
натата застроена площ – 
1841 кв.м. 

Инвестиционното на-
мерение  включва над-
строяване на техниче-
ския блок с един етаж и 
интегриране на носещи-
те конструкции на до-
пълнителните съоръже-
ния и свързаното с това 
преустройство и усил-
ване на конструктив-

ни елементи на носеща-
та конструкция. Работ-
ният проект, разработен 
от „Проно” ООД,  ви-
зира цялостна концеп-
ция за реконструкцията 
на сградата, включваща 
разпределение на над-
стройката, трираменна-
та стълба и на асансьор-
ната уредба.

Срокът за подаване на 
офертите изтича на 25 
юли. Критерий за оцен-
ка на офертите е ико-
номически най-изгод-
на оферта с показатели: 
оценка на предложение-
то за изпълнение на по-
ръчката (50 т.), предлага-
на цена за изпълнение на 
поръчката (40 т.) и срок 
за изпълнение на поръч-
ката (10 т.). Отварянето 
на офертите е на 28 юли 
2014 г.

Силвия ЦЕНОВА

Разширяват яхтеното пристанище 
в терминал „Бургас изток 1”

Подготвят нова наредба за сигур-
ността на корабите и пристанищата

Реконструират контролната кула на 
летище Бургас

Проект за разширение 
на пристанище 
„Бургас изток 1”
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Националният център 
за териториално разви-
тие изпълнява общест-
вена поръчка от Минис-
терството на икономи-
ката и енергетиката „Из-
готвяне на концепция за 
туристическо райони-
ране на България”. Въз 
основа на анализ на съ-
ществуващи предложе-
ния трябва да се предло-
жи схема на туристиче-
ското райониране - тео-
ретично и методически 
издържана и практичес-
ки приложима за целите 
на маркетинга и форми-
рането на организации 
за управление на турис-
тическите райони. 

Законът за туризма от 
2013 г. предвижда съз-
даване на организации 
за управление на турис-
тическите райони и раз-
деляне на територията 
на страната на такива, 
но не предлага цялост-
на схема на райониране. 
Въз основа на резултати-
те от проучването се оч-
аква да бъдат определени 
броят, наименованията и 
териториалният обхват 
на туристическите райо-
ни и седалищата на орга-
низациите за управлени-
ето им. 

Процесът на консул-
тиране се осъществява 
чрез въпросници, писме-
ни становища, публични 
обсъждания и фокус гру-
пи, въпросите са свърза-
ни с оценката на турис-
тическото райониране, с 
районите, техния тери-
ториален обхват и специ-
ализация, предложените 
градове за центрове на ра-
йоните, маркетинговите 
наименования и др. Ан-
кетирането се извършва 
сред фирми и организа-
ции от сектора хотелиер-
ство и ресторантьорство, 
туроператорска и агент-
ска дейност, управление 
на туристически атрак-
ции, туристически сдру-

жения, областни адми-
нистрации и др.  

Проект на концепция за 
туристическо районира-
не на България

С изпълнението на 
новия Закон за туризма 
от 26.03.2013 г. и според 
чл. 15 (1)  обособяването 
на туристически райони 
в страната се прави с цел 
формиране на регионал-
ни туристически проду-
кти и осъществяване на 
регионален маркетинг и 
реклама. Законът пред-
вижда създаването на 
организации за управле-
ние на туристическите 
райони и определя тех-
ните функции.  

Разпоредбите на Зако-
на за туризма определят  

бъдещите райони като 
маркетингови туристи-
чески райони  
управлението, на които е 
свързано с извършване-
то на дейности в три ос-
новни направления:

• Създаване на регио-
нални туристически про-
дукти

• Осъществяване на 
регионален маркетинг и 
реклама

• Координация и уп-
равление на туризма на 
регионално ниво.

Необходимостта от 
туристическо районира-
не на България се моти-
вира от всеобщото жела-
ние за развитие на кон-
курентоспособен тури-
зъм, провеждане на ре-
гионализирана туристи-

ческа политика, съобра-
зена с териториалните 
особености и специфи-
ката на различните час-
ти от страната, и осъ-
ществяване на ефекти-
вен регионален марке-
тинг, който да направи 
туристическите райони 
разпознаваеми за потен-
циалните туристи и ус-
пешно да ги „продава” 
на вътрешния и на меж-
дународния пазар.

На този етап е разра-
ботен 

проект на Концепцията 
за туристическо райо-
ниране  
който се представя за об-
ществено обсъждане. 
Представената концеп-
ция за туристическо ра-

йониране е РАБОТЕН 
ПРОЕКТ, А НЕ ОКОН-
ЧАТЕЛНО ВЗЕТО РЕ-
ШЕНИЕ с отворен и гъв-
кав характер, възмож-
ност за обсъждане, про-
мяна и допълване. 

Предложената схема 
на туристическо райо-
ниране отчита естестве-
но формиралите се у нас 
териториални туристи-
чески образувания през 
последните години – ре-
гионални туристически 
сдружения и групи от 
общини за изпълнение 
на проекти за развитие 
на регионални туристи-
чески продукти и марке-
тинг на дестинациите по 
ОП Регионално развитие 
2007 - 2013.

Съгласно разпоред-
бите на Закона за тури-
зма предложената схема 
на туристическо райо-
ниране покрива цялата 
територия на страната, а 
общините са най-малки-
ят териториален модул 
за очертаване граници-
те на районите. Обосо-
бени са 9 туристически 
района, които са доста-
тъчно големи, за да бъ-
дат ясно разпознаваеми 
на туристическата кар-
та, и достатъчно малки, 
за да бъдат управлявани 
ефективно.

Други важни принципи и 
изисквания при очерта-
ването на районите са:

•Териториалният об-
хват на районите съот-
ветства на реалните изме-
рения на туристическото 
развитие (включително 
на съществуващите орга-
низационни структури) 
и/или на разкрития ту-
ристически потенциал

•Атрактивност – на-
личие на значими атрак-
ции (експонирани или 
потенциални), осигуря-
ващи достатъчно богато 
„меню” на туристическо-
то предлагане, което пра-
ви възможно създаване-
то на комплексен турис-
тически продукт (проду-
ктов микс) и може да за-
държи посетителите поне 
няколко дни

•Инфраструктурна 
обезпеченост – районите 
предлагат или са с потен-
циал да развият комплекс 
от туристически услуги и 
съответната инфраструк-
тура за нуждите на тури-
стите и на туристическия 
бизнес

•Хомогенност – отно-
сително сходство на при-
родните и социално-ико-
номическите условия, ре-
сурсния потенциал, про-
дуктовата структура, как-
то и с регионална иден-

Подготвя се туристическото 
райониране на България
Националният център за териториално развитие извършва анализ и проучване

Концепция за туристическо 
райониране

предложение за обхват на районите

Легенда
Градове, центрове за управление 
на туристическите райони
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РЕГИОНАЛНА ИКОНОМИКА

тичност (да бъдат въз-
приемани като цялост-
ни единици от големи па-
зарни сегменти, местни-
те власти, туристическия 
бизнес и туристическите 
асоциации и сдружения)

•Териториална ця-
лостност (компактност) 
- не се допуска терито-
риална разпокъсаност на 
района и/или припокри-
ване с други райони (една 
община може да попада 
само в един район)

•Толерантност – стре-
меж по възможност да 
се запази териториалната 
цялостност на съществу-
ващите регионални сдру-
жения и други добровол-
ни формирования меж-
ду общини, когато не се 
влиза в противоречие с 
горните критерии.

В проекта се предла-
гат географски наимено-
вания на районите. След 
консултиране със заин-
тересуваните ще се пред-
ложат  

подходящи маркетинго-
ви наименования, отра-
зяващи спецификата на 
всеки район  

В териториалния об-
хват на районите след-
ва да се създадат органи-
зации за управление на 
туристическите райони. 
Седалищата на тези ор-
ганизации са подбрани 

така, че да отговарят ед-
новременно на няколко 
критерия:

•Централно географ-
ско положение и удобна 
транспортна достъпност 
в рамките на района

•Възможност за ад-
министративно взаимо-
действие – предлагат се 
предимно областни цен-
трове

•Достатъчно високо 
ниво на реално туристи-
ческо развитие.

На тази база са предло-
жени следните  

центрове на съответните 
туристически райони
•район Дунав - Русе
•район Стара планина – 
Велико Търново
•район Розова долина - 
Казанлък
•район Тракия - Пловдив
•район Родопи - Смолян
•район Рила-Пирин - 
Благоевград
•район София - София
•район Варна (Северно 
Черноморие) - Варна
•район Бургас (Южно 
Черноморие) - Бургас

Особено важен е въ-
просът за 

специализацията на ту-
ристическите райони 
тъй като във всеки от тях 
съществуват възмож-
ности за развитие на го-
лям брой и разнообраз-

ни видове туризъм. От 
гледна точка на регио-
налния маркетинг тряб-
ва специално да се под-
чертае разликата между 
туристическата специ-
ализация (в смисъл на 
продукти, които са най-
развити или с най-голям 
потенциал за развитие) 
и брандирането (наме-
рената идентичност при 
представянето на райо-
на). Предлаганата ос-
новна специализация не 
предопределя бъдещото 
брандиране на туристи-
ческите райони. 

За всеки туристиче-
ски район се предлага  ос-
новна и разширена спе-
циализация.  Основната 
специализация е комби-
нация от два вида тури-
зъм, които в съчетание 
определят уникалността 
на районите. Разширена-
та специализация включ-
ва освен основните и до 
4 допълващи вида тури-
зъм. Предложено е при-
мерно ранжиране на ви-
довете туризъм според 
тяхната значимост за съ-
ответния район. Предста-
веното експертно вижда-
не е обект на дискусия, но 
същевременно може да 
бъде отправна точка при 
бъдещото разработване 
на маркетингови и бран-
динг стратегии за турис-
тическите райони.

ПРЕДЛОЖЕНИЯ ЗА ОСНОВНА И РАЗШИРЕНА СПЕЦИАЛИЗАЦИЯ 
НА ТУРИСТИЧЕСКИТЕ РАЙОНИ

Туристически 
райони

Основна 
специализация Разширена специализация

район Дунав Културен и круизен 
туризъм

1. Културно-познавателен туризъм

2. Речен круизен туризъм

3. Приключенски и екотуризъм

4.  Градски развлекателен и шопинг 
туризъм

5. Винен и кулинарен туризъм

6. Религиозен и поклоннически туризъм

район 
Стара планина Планински и екотуризъм

1.  Планински пешеходен и рекреативен 
туризъм

2. Приключенски и екотуризъм

3.  Културно-познавателен, фестивален и 
творчески туризъм

4. Селски туризъм

5. Религиозен и поклоннически туризъм

6. Планински ски туризъм

район 
Розова долина

Здравен и културен 
туризъм

1. Балнео, СПА и уелнес туризъм

2.  Културно-познавателен и фестивален 
туризъм

3. Приключенски и екотуризъм

4.  Планински пешеходен и рекреативен 
туризъм

5. Винен туризъм

район Тракия Културен и винен 
туризъм

1. Културен туризъм (всички видове)

2. Винен туризъм

3. Делови туризъм (MICE)

4.  Градски развлекателен и шопинг 
туризъм

5. Здравен туризъм (всички видове)

6. Приключенски и екотуризъм

район Родопи Планински и селски 
туризъм

1.  Планински туризъм (всички видове – 
ски, пешеходен, рекреативен)

2. Селски туризъм

3. Балнеотуризъм, СПА и уелнес туризъм

4. Приключенски и екотуризъм

5.  Културно-познавателен и фестивален 
туризъм

6. Религиозен и поклоннически туризъм

район 
Рила-Пирин

Планински и религиозен 
туризъм

1.  Планински туризъм (всички видове – 
ски, пешеходен, рекреативен)

2. Религиозен и поклоннически туризъм

3. Приключенски и екотуризъм

4.  Балнеотуризъм, SPA&Wellness

5.  Културно-познавателен и фестивален 
туризъм

6. Винен туризъм

район София Делови и културен туризъм

1. Делови туризъм (МICE)

2. Културен туризъм (всички видове)

3. Планински туризъм (всички видове)

4. Здравен туризъм (всички видове)

5. Религиозен и поклоннически туризъм

6. Приключенски и екотуризъм

район Варна 
(Северно 
Черноморие)

Морски и спортен 
туризъм

1. Морски рекреативен туризъм

2. Спортен туризъм

3.  Културно познавателен и фестивален 
туризъм

4. Делови туризъм (MICE)

5. Здравен туризъм (всички видове)

6. Екотуризъм

район Бургас 
(Южно 
Черноморие)

Морски и културен 
туризъм

1. Морски рекреативен туризъм

2. Културен туризъм (всички видове)

3. Приключенски и екотуризъм

4. Здравен туризъм (всички видове)

5. Селски туризъм

6. Религиозен и поклоннически туризъм
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